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اقتصادی

شرایط جدید صدور مجوز مشاغل خانگی
 اعلام شد

رئیس دبیرخانه ستاد حمایت از مشاغل خانگی با اشاره به فرایند صدور مجوز این 
مشاغل، ظرفیت اشتغالزایی، توانایی متقاضی برای اجرای طرح و اتصال به بازار را 

شرط صدور مجوز اعلام کرد. 
مهناز امامدادی با اشاره تغییر فرآیند صدور مجوز مشاغل خانگی گفت: مشاغل 
خانگی از سال ۸۹ و همزمان با تصویب قانون ساماندهی و حمایت از مشاغل خانگی 
مورد توجه قرار گرفت اما از سال ۹۲ با تاکید وزیر کار، نسبت به عارضه یابی و آسیب 

شناسی این نوع مشاغل اقدام شد.
وی ادامه داد: علاوه بر بکارگیری تجارب داخلی، با تعدادی از کشورها در حوزه 
مشاغل خانگی مطالعات تطبیقی صورت گرفت و در نهایت تصمیم گرفته شد تا 

فرایند صدور مجوز مشاغل خانگی بازنگری شود.
رئیس دبیرخانه ستاد ساماندهی و حمایت از مشاغل خانگی افزود: در فرایند قبلی، 
پس از ثبت نام متقاضیان در سامانه مشاغل خانگی و تایید اداره کل تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی استان مربوطه، نسبت به صدور مجوز اقدام می شد و پس از آن انتظار 
بود تسهیلات برای اجرای طرح مورد نظر پرداخت شود اما در بسیاری از موارد، در 
ورود افراد به بازار کار از این طریق توفیقی حاصل نشد بنابراین در فرایند و شرایط 

صدور مجوز این نوع مشاغل بازنگری شد.
امامدادی گفت: در فرایند جدید صرفا متمرکز بر افراد متقاضای دریافت مجوز 
مشاغل خانگی نخواهیم بود بلکه متولیان امر اشتغالزایی مانند تعاونی ها، نهادهای 

مردم نهاد و غیره نیز شناسایی می شوند.
وی مخاطبان راه اندازی مشاغل خانگی را سه گروه از افراد اعلام کرد و افزود: گروه 
نخست افرادی هستند که از صفر تا ۱۰۰ فعالیت در طرح مربوطه توسط خود فرد 
انجام می شود که در ادبیات مشاغل خانگی تحت عنوان »افراد مستقل« شناخته 
می شوند. گروه دوم نیز افرادی هستند که مهارت لازم برای راه اندازی یک کسب و 
کار خرد را دارند اما به دلیل اینکه یا با اصول بازاریابی آشنا نیستند یا توانایی تامین 
تجهیزات لازم را ندارند، نیازمند حامی و پشتیبان هستند. علاوه بر این مخاطبان 
دیگر مشاغل خانگی، افرادی هستند که در راه اندازی یک کسب و کار خانگی 

توانایی لازم برای تحت پوشش قراردادن افراد دیگر را دارند.
رئیس دبیرخانه ستاد ساماندهی و حمایت از مشاغل خانگی با تاکید بر اینکه 
در فرایند جدید صدور مجوز گروه های مختلف مخاطب مشاغل خانگی شناسایی 
می شوند، به تشریح فرآیند جدید صدور مجوز پرداخت و گفت: در نخستین 
http://www. مرحله، متقاضیان باید طرح و ایده خود را در سامانه مشاغل خانگی

mashaghelkhanegi.ir/ ثبت کنند.
استعدادیابی متقاضیان برای اجرای طرح مدنظر

وی با بیان اینکه پس از ثبت نام در سامانه مشاغل خانگی، طرح مذکور بسته به 
نوع فعالیت و رشته، برای بررسی به دستگاه  اجرایی مربوطه ارجاع داده خواهد شد 
افزود: بازار محصول یا خدمت در طرح دریافت شده، متناسب با نوع منطقه توسط 
دستگاه اجرایی مربوطه مورد بررسی قرار می گیرد و در صورتی که طرح تایید 
شود، میزان توانایی فرد متقاضی در اجرای شغل مورد نظر بررسی استعدادیابی 

خواهد شد.
امامدادی عدم آشنایی بسیاری از متقاضیان  کسب و کارهای خرد و مشاغل 
خانگی با »اصول بازاریابی« را یکی از موانع پیش روی موفقیت در این نوع مشاغل 
اعلام کرد و گفت: متاسفانه در اغلب موارد متقاضیان با اصول بازاریابی برای عرضه 

محصول یا خدمات خود آشنایی ندارند.
ارائه آموزش و خدمات مشاوره ای به متقاضیان

این مقام مسئول در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی ادامه داد: پس از مرحله 
استعدادیابی در صورتی که عدم توانایی افراد در اجرای شغل مورد نظر محرز شود، 
مشروط بر اینکه طرح مذکور متناسب با ظرفیت اشتغال و بازار منطقه باشد،  
آموزش های رایگان به وی برای راه اندازی طرح ارائه می شود؛ البته هزینه این 
آموزش ها در قالب برنامه اشتغال فراگیر پیش بینی شده و از سوی دولت پرداخت 

خواهد شد.
وی با تاکید بر اینکه مجوز مشاغل خانگی صرفا برای طرح هایی صادر می شود که 
برای محصول یا خدمت ارائه شده بازار مناسب وجود داشته باشد گفت: در مجموع 
در فرایند صدور مجوز، به تمام جوانب برای افزایش سطح کیفی و کمی محصولات 

توجه می شود و در صورت لازم خدمات مشاوره به متقاضیان ارائه خواهد شد.
رئیس دبیرخانه ستاد ساماندهی و حمایت از مشاغل خانگی، »استانداردسازی« و 
»تجاری سازی« محصولات را یکی دیگر از موارد مورد تاکید در صدور مجوز برای 
این نوع مشاغل عنوان کرد و گفت: اعمال شرایط جدید در استان های خراسان 
شمالی، خراسان رضوی، خراسان  جنوبی، لرستان، کردستان، آذربایجان غربی 
و چهارمحال و بختیاری اجرا شده که در سال آینده به تمام ۳۱ استان کشور 
تعمیم داده خواهد شد؛ البته در فرایند اجرای این طرح در استان های مذکور در 
صورت نیاز به تغییر در فرایند صدور مجوز، پیشنهادات لازم با حضور اعضا در ستاد 

ساماندهی و حمایت از مشاغل خانگی مورد بررسی قرار می گیرند.
وی با بیان اینکه سقف تسهیلات مشاغل خانگی ۲۰ میلیون تومان است گفت: 
جهت دهی تسهیلات به مشاغل اشتغالزا و دارای بازار مناسب و همچنین رسمیت 
بخشیدن به مشاغل غیر رسمی از اهداف صدور مجوز برای مشاغل خانگی به شمار 
می روند؛ بنابراین برای طرح های بدون ظرفیت اشتغال، طرح هایی که در توان اجرای 
فرد متقاضی نباشد و طرح هایی که قابل اتصال به بازار نباشند مجوز صادر نمی شود. 
امامدادی با اشاره به ارائه آمار از وضعیت متقاضیان مشاغل خانگی گفت: از ابتدای 
سال ۹۰ تا پایان سال ۹۵ بیش از ۲ میلیون و ۳۰۰ هزار نفر در سامانه مشاغل 
خانگی ثبت نام کردند که برای حدود یک میلیون ۳۰۰ هزار نفر مجوز صادر شد و 
مابقی طرح ها یا تایید شدند یا در نوبت رسیدگی قرار دارند. رئیس دبیرخانه ستاد 
ساماندهی و حمایت از مشاغل خانگی درباره فرآیند صدر مجوز گفت: این فرایند 
برای رشته ها و فعالیت های معمولی که از سوی متقاضیان ارائه می شود حدود 
۳ هفته تا یکماه زمان می برد اما برخی از طرح ها مانند مشاغل مربوط به تولید 
مواد غذایی، طراحی پوشاک یا مشاغل مشابه که نیازمند تاییدیه های بهداشتی و 
ملاحظات دستگاه های مربوطه هستند جزو رشته های ستاره دار محسوب می شوند 

که فرایند مجوز این طرح ها ممکن است زمان بر باشند.

شرط سرمایه گذاری خارجی در مسکن

علت چسبندگی رکود در مسکن چیست؟ 
یک عضو هیات مدیره انجمن انبوه سازان می گوید:» بسیاری از مسائلی که در 
زمینه کلی اقتصاد سبب جذب سرمایه یا سرمایه گذار است، در بخش مسکن 
نیز صادق هستند؛ ثبات قوانین و امنیت اقتصادی می تواند به رونق بازار مسکن 

کمک کند.«
ایرج رهبر در گفت وگو با خبرآنلاین با بیان اینکه اگر ما آمارهای بازار مسکن را 
از سال ۱۳7۰ بررسی کنیم، هر پنج سال یکبار، رکودی در بخش مسکن به وجود 
می آید ،گفت:» معمولا مدتی طول می کشد تا از رکود بیرون بیاید؛ دلیل آن هم 
این است که رشد جمعیت ما نسبت به کشورهای دیگر که نرخ صفر و حتی منفی 

هم دارند، رشدی مثبت دارد.«
او افزود:» یعنی ما، نیاز به تامین مسکن را در داخل کشور به شدت احساس می 
کنیم،برای همین،به محض اینکه سرمایه به این بخش می آید، می بینیم که تا 
مقداری ساخت وسازها رونق می گیرد، دوباره به علت عدم ثبات قیمتی که به وجود 
می آید، قدرت خرید مردم کاهش می یابد و این باعث می شود رکود به وجود 
بیاید.« این فعال بازار مسکن با بیان اینکه ثبات قوانین و امنیت اقتصادی و حمایت 
هایی که دولت از بازار مسکن باید به عمل می آورد،سبب جلوگیری از گسترش 
رکود می شود،عنوان کرد:» یکی از دلایل باقی ماندن رکود طولانی در بازار مسکن 
مربوط به رشد جمعیت و انباشت تقاضایی که از قبل وجود داشته است،زیرا ما باید 
نوعی تولید سالانه مسکن را با یک روال عادی داشته باشیم،درحالی که اگر در یک 
بازه زمانی، تولید زیادی داشته باشیم و بعد از مدت زمانی، دوباره کاهش پیدا کند 

رکود ایجاد می شود.«
رهبر تصریح کرد:» بازار سرمایه در بخش مسکنهم بسیار مهم است، یعنی 
منابعی که ما برای بخش مسکن داریم یا باید تهیه کنیم منابع ارزان قیمتی نیست. 
همانطور که در سایر بخش های اقتصادی هم منابع ما بالای ۳۵-۳۰ درصد است. 
بنابراین برای اینکه این روال عادی را داشته باشیم، باید علاوه بر ثبات قوانین، منابع 
ارزان قیمتی را تدارک ببینیم که به این بازار کمک شـود یا تسهیلات بانکی ارزان 

قیمت در اختیار بگذارند.«
او افزود:» اگر بتوانیم جلوی این نوساناتی که هر چندسال یکبار در بازار مسکن 
اتفاق می افتد را با برنامه ریزی ها بگیریم و آن را به حالت منحنی خطی و صاف 
دربیاوریم شاید بتوانیم کمی به مسئله نیاز به مسکن که با توجه به رشد جمعیت 

در جامعه داریم، کمک کرده باشیم.«
رهبر تاکید کرد:» هرگاه مواد اولیه ارزان به بخش مسکن بیاوریم، مسلما هزینه 
تمام شده ما کاهش پیدا می کند، قیمت مسکن پایین می آید و در عوض، قدرت 

خرید مردم بالا می رود و این رونق به جریان می افتد.«
او افزود:» باید امکاناتی فراهم کنیم تا سرمایه گذار خارجی سرمایه خود را با نرخ 

سود پایین تر بیاورد که معمولا عرف آن 7-6 درصد است.«

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.

۱- رای شماره ۱۳۹66۰۳۳۰۰۰۲۰۱۹7۲7 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱44۳۰۰۰۱۰۰64۱4 آقای رحمن خدا امیدی 
فرزند نظرعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۹۲/6۱ مترمربع پلاک شماره ۱۰6 
و ۱۰7 فرعی از ۲۲7۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از احمد فرهادی.)م 

الف ۵4۵4(
۲- رای شماره ۱۳۹66۰۳۳۰۰۰۲۰۰۱6۵4 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱44۳۰۰۰۲۰۰۹۲۱۹ آقای سید محمد حسینی 
فر فرزند سیدرضا در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده  به مساحت ۱44 مترمربع پلاک شماره  فرعی 
از ۲۳۳۳ و۲۳۳4 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی )م الف 

)۵4۱4
۳- رای شماره ۱۳۹66۰۳۳۰۰۰۲۰۱۹۲46 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱44۳۰۰۰۲۰۰۳7۲۵ آقای محرم تیموری فرزند 
علی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده  به مساحت ۱76 مترمربع پلاک شماره  فرعی از باقیمانده 
۲۳۸۲- اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از فاطمه چای پز و عذری دیمکاران 

ورثه غلام چای پز.)م الف ۵4۱۸(
4- رای شماره ۱۳۹۵6۰۳۳۰۰۰۲۰4۳۰6۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱44۳۰۰۰۲۰۱7۲۳۲ آقای محمود میرزائی 
فرزند اورجعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۰7 مترمربع پلاک شماره  فرعی از 
۱۸۵6 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از کبری موسوی حرمی .)م الف ۵4۰۸(

۵- رای شماره ۱۳۹66۰۳۳۰۰۰۲۰۱۹۵4۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱44۳۰۰۰۲۰۱4۲۰7 آقای حسنعلی فلاحی 
فرزند یحیی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۹۸/۳۵ مترمربع پلاک شماره ۱/۸۵ 
فرعی از ۲۲44- اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از آقای براتعلی کوخواهی 

.)م الف ۵46۳(
6- رای شماره ۱۳۹66۰۳۳۰۰۰۲۰۱۵7۰6 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱44۳۰۰۰۲۰۰7۳۳۰ آقای حسین آمره بزچلوئی 
فرزند ابوالحسن در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۹۲/۵۰ مترمربع پلاک شماره  فرعی 

از ۱۹۵۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از طرف علی افسر.)م الف ۵4۵۸(
7- رای شماره ۱۳۹66۰۳۳۰۰۰۲۰۰۱۱۳4 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱44۳۰۰۰۲۰۱6۰۱۹ آقای محمدرضا چراغعلی 
گل فرزند عظیم در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 4۸/4۳ مترمربع پلاک شماره ۲ فرعی 

از ۲۲۸۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از محمد دارابی .)م الف 47۳۸(
۸- رای شماره ۱۳۹66۰۳۳۰۰۰۲۰۱۹۸۵۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱44۳۰۰۰۲۰۰۹6۱۱ آقای جبرائیل فراوان 
مهینی فرزند ماشاء اله درسه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ ۱۲6 مترمربع 
پلاک شماره  فرعی از ۱۹۵۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از محمدحسین 

افسر فرزند حسین افسر.)م الف ۵444(
۹- رای شماره ۱۳۹66۰۳۳۰۰۰۲۰۱۹۸۵۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱44۳۰۰۰۲۰۰۹6۰۸ آقای مصطفی فراوان فرزند 
ماشاء اله در سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ ۱۲6 مترمربع پلاک شماره  
فرعی از ۱۹۵۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از محمدحسین افسر فرزند 

حسین افسر .)م الف ۵44۸(
۱۰- رای شماره ۱۳۹66۰۳۳۰۰۰۲۰۱۹۵4۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۲۱۱44۳۰۰۰۲۰۰444۹ آقای علی ده نمکی فرزند 

محمدتقی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۰ مترمربع پلاک شماره ۲/۱۵۲ فرعی از 
۲۳۰۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از احمدعلی خوش سیما .)م الف ۵4۵4(

۱۱- رای شماره ۱۳۹66۰۳۳۰۰۰۲۰۱۵67۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱44۳۰۰۰۲۰۰6۳4۰ آقای حسن بیات بخش 
فرزند حسین رضا در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده  به مساحت  76/۵۲ مترمربع پلاک شماره ۲ 
و۳ فرعی از ۲۲۸۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از محمد دارابی 4 متر 
از پلاک ۲۲۸۱/۲ اصلی و اسداله سعادت 4 متر از پلاک ۲۲۸۱/۲ اصلی و حشمت اله الملوک بیگدلی مابقی از پلاک ۲۲۸۱/۳ 

اصلی خریداری کرده است .)م الف ۵۱۲4(
۱۲- رای شماره ۱۳۹66۰۳۳۰۰۰۲۰۱۹74۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱44۳۰۰۰۲۰۱۵6۳7 آقای رضا کریمی مهر 
فرزند بمانعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱6۰/6۵ مترمربع پلاک شماره  فرعی 
از ۲۵۹۳- اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی.)م الف ۵474(

۱۳- رای شماره ۱۳۹66۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۳۹۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱44۳۰۰۰۲۰۱۰۰67 آقای سیدحسن حسینی 
فرزند سید اسمعیل در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۲۰ مترمربع پلاک شماره  فرعی 
از ۲۱4۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از صحبت اله فرجی .)م الف ۵4۹۲(
۱4- رای شماره ۱۳۹66۰۳۳۰۰۰۲۰۱7۳۱۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۲۱۱44۳۰۰۰۲۰۰۲667 آقای محسن چراغی 
فرزند ابراهیم در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۹۱ مترمربع پلاک شماره  فرعی از ۱777 

اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی .)م الف ۵46۸(
۱۵- رای شماره ۱۳۹66۰۳۳۰۰۰۲۰۱7۲۵۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱44۳۰۰۰۲۰۰۹76۱ آقای رحیم صادقی 
فرزند کاظم در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۲۵/۳ مترمربع پلاک شماره  فرعی از 

۱۹۵۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از طرف عباس افسر .)م الف ۵47۸(
۱6- رای شماره ۱۳۹66۰۳۳۰۰۰۲۰۱۹4۲۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱44۳۰۰۰۲۰۰۸۳۳۰ آقای علیرضا یوسفی 
فرزند مرتضی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 6۵ مترمربع پلاک شماره ۱/۱۹ 
فرعی از ۱۸۹۸ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی برابر سند قطعی .)م الف 

)۵4۸4
۱7- رای شماره ۱۳۹66۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۸6۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱44۳۰۰۰۲۰۱۳۱۹۰ آقای لطف اله کودزری 
فرزند شمس اله در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۲۰ مترمربع پلاک شماره  فرعی 
از ۲۱4۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از اقدس حسین پور پروین .)م الف 

)۵4۹7
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با 
توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 
باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن 
را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و 
گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 

نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1396/07/16 
تاریخ انتشار دوم: 1396/08/01
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹66۰۳۳۰۰۰۱۰۰6۲۹۳ شماره  رای   -۱
۱۳۹۵۱۱44۳۰۰۰۱۰۰۰۳۳۱ آقای قدرت اله نظامی فرزند ابوالفضل در ششدانگ 
یکباب ساختمان به مساحت ۱۵۰ مترمربع پلاک شماره ۱۱۵6۱ اصلی واقع در قم 

بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی اسناد رسمی .)م الف ۵۲۵۸(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹66۰۳۳۰۰۰۱۰۱۰4۰۸ شماره  رای   -۲
۱۳۹۲۱۱44۳۰۰۰۱۰۰۱۲۳۸ خانم ام البنین مخزونی فرزند فائق در ششدانگ یکباب 
ساختمان به مساحت ۱۵۵/۵۰ مترمربع پلاک شماره ۱ فرعی از ۱۰446 اصلی واقع در 
قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی .)م الف ۵4۳4(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹66۰۳۳۰۰۰۱۰۱۰۲۱۱ شماره  رای   -۳
۱۳۹۵۱۱44۳۰۰۰۱۰۰۰۹۸4خانم معصومه محلوجی مومن آبادی فرزند جواد در 
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ۱4۰ مترمربع پلاک شماره ۱۰4۵6 اصلی واقع 
در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه 

از خانم ذکری حقی مطلق .)م الف ۵4۲۸(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹66۰۳۳۰۰۰۱۰۱۰66۸ شماره  رای   -4
ششدانگ  در  محمدرضا  فرزند  عابدی  حامد  آقای   ۱۳۹6۱۱44۳۰۰۰۱۰۰۰۲4۰
یکباب ساختمان به مساحت ۱۲۰ مترمربع پلاک شماره ۱۰4۲7 اصلی واقع در قم 

بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری از محمدرضا عزیز 
زادگان نسبت به ۸۰ سهم و عذرا کلهری نسبت به 4۰ سهم  .)م الف ۵۳۹7(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹66۰۳۳۰۰۰۱۰۱۰67۸ شماره  رای   -۵
۱۳۹۲۱۱44۳۰۰۰۱۰۰۱۵۱۲ آقای رضا نصرتی مومی وندی فرزند علی حسین در 
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ۱۰۰ مترمربع پلاک شماره ۱۰۸6۱ اصلی واقع 
در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه 

از محمد مهدی اشراقی  .)م الف ۵4۸۸(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹66۰۳۳۰۰۰۱۰۰7644 شماره  رای   -6
اصغر در ششدانگ  فرزند  ناطقی مطلق  علی  آقای   ۱۳۹۵۱۱44۳۰۰۰۱۰۰۱4۸۰
یکباب ساختمان به مساحت ۱6۰ مترمربع پلاک شماره ۱۰۲7۵ اصلی واقع در قم 
بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی.)م الف 

)۵4۹۹
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹66۰۳۳۰۰۰۱۰۱۰۳4۹ شماره  رای   -7
۱۳۹۵۱۱44۳۰۰۰۱۰۰۲۰۳۹ آقای احمد زنجیران فرزند حیدرعلی در ششدانگ 
یکباب ساختمان به مساحت ۱۵۰ مترمربع پلاک شماره ۱۱۳۹۵/۹۰ اصلی واقع در 
قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی .)م 

الف۵۵۰۲(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹66۰۳۳۰۰۰۱۰۰۹۱۱7 شماره  رای   -۸
۱۳۹6۱۱44۳۰۰۰۱۰۰۰۳77 آقای علی عطاریان قراملکی فرزند محمد در ششدانگ 

یکباب ساختمان به مساحت ۲4۸/47 مترمربع پلاک شماره ۱۵۹ فرعی از ۱۰۵۹6 
و ۱۰۵۹7 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی 

اسناد  رسمی .)م الف ۵4۹4(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹66۰۳۳۰۰۰۱۰۰۹۵۸۲ شماره  رای   -۹
ششدانگ  در  داود  فرزند  زاد  نیک  مجیدرضا  آقای   ۱۳۹6۱۱44۳۰۰۰۱۰۰۰۰7۳
یکباب ساختمان به مساحت ۹۲/۲6 مترمربع پلاک شماره ۱۰4۱۵ اصلی واقع در قم 
بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از 

عباس اسحاقی. .)م الف ۵۵۰۹(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی 
داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره 
ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم 
اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم 
و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس 

قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1396/07/16
تاریخ انتشار دوم: 1396/08/01
محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی مزایده اموال غیرمنقول نوبت اول
به موجب اجراییه صادره از شعبه ۲۸ دادگاه عمومی حقوقی قم که در شعبه ۵ اجرای احکام مدنی قم به شماره ۵/۹۵ج/۱۵۸۵- 
ثبت گردیده له آقای محمد مظفری پناه علیه آقای ناصر مزرعه شاهی محکوم علیه محکوم است به پرداخت مبلغ /۸۹۲/44۸/۰۰۰ 
ریال و حق الوکاله وکیل در حق محکوم له و مبلغ 44/6۲۲/4۰۰ریال به عنوان نیم عشر دولتی در حق صندوق دولت، محکوم 
له در قبال طلب خود پلاک ثبتی ۱7۳۱/6-اصلی بخش ۲ قم را معرفی کرده است که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی کرده است 
لازم به ذکر است حسب مواد ۵۱ و ۱۳۱ قانون اجرای احکام مدنی مقدار ۳/۱۸7 سهم مشاع از ۱۵ سهم مشاع سهم محکوم علیه 

در قبال محکوم به، به فروش خواهد رسید.
ملک پلاک 6 فرعی از ۱7۳۱ اصلی در بخش دو ثبت قم به آدرس شاه جمال ، بلوار دانش ، آهن فروشی مزرعه شاهی و بدون 
در نظر گرفتن طرح توسعه آتی حدودا با مساحت عرصه 4۵۰ مترمربع با کاربری مختلط بر اساس طرح مصوب شهری و همچنین 
دارای پروانه تجاری به متراژ تقریبی 7۰ مترمربع که در آن دو باب مغازه با توضیحات زیر احداث گردیده و در حال حاضر به عنوان 

انبار آهن )آهن فروشی( از آن استفاده می شود.
یک باب مغازه به متراژ تقریبی بیست و پنج مترمربع به انضمام یک نیم طبقه که کف مغازه از جنس سرامیک و بدنه نیز تا 

ارتفاع یک متر سرامیک میباشید.
یک باب مغازه به متراژ تقریبی ۱۳ مترمربع به انضمام یک نیم طبقه که کف مغازه از جنس سرامیک و بدنه نیز تا زیر سقف 

کاشی کاری میباشد.
-دور تا دور زمین صدر الاشاره دیوار کشی از جنس آجر آشغالی )گری( میباشد

-کف گاراژ )انبار( خاکی و بدون هیچ زیرسازی خاصی میباشد
-یک باب اتاقک به مساحت تقریبی 6 مترمربع در داخل فضای گاراژ و پشت یکی از مغازه ها موجود میباشد.

-یک چشمه سرویس بهداشتی در انتهای حیاط در گوشه سمت راست احداث گردیده است
-دارای یک عدد انشعاب برق تک فاز و یک عدد انشعاب آب و یک عدد انشعاب گاز میباشد

۱( نظریه کارشناسی:

ارزیابی پلاک صدر الاشاره با در نظر گرفتن موقعیت محل، عرض شوارع مجاور ، نوع کاربری ، قدمت بنا، دسترسی ها و کلیه 
انشعابات و متعلقات و دیوار کشی و وضعیت بازار مسکن ، بدون در نظر گرفتن سوابق ثبتی و مالکیتی در تاریخ کارشناسی به 

شرح جدول ذیل میباشد:

ارزیابی کل پلاک ۱7۳۱/6 به مبلغ پانزده میلیارد و هفتصد و پنجاه میلیون ریال تعیین میگردد که با توجه به اینکه خوانده از 
ارزیابی کل سهم مشاعی، مقدار دو سهم از پانزده سهم را دارا میباشد لذا ارزش سهم خوانده از مقدار صدر الاشاره دو میلیارد و 

یکصد میلیون ریال )۲/۱۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ( میباشد.
و مقرر گردیده مورد فوق الذکر درتاریخ ۱۳۹6/۰۸/۱۰ ساعت ۸/۰۰ الی ۰۸/۳۰ صبح به آدرس قم ،خ ساحلی،جنب زندان 
ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد.لذا افرادی که قصد 
بازدید از مورد مزایده را دارند می توانند درمدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت 
تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار 
می گردد.برنده مزایده باید ده درصد از مبلغ پیشنهادی را فی المجلس نقدا و مابقی آن ظرف یکماه از تاریخ مزایده بپردازد این 

اگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد جهت اطلاعات بیشتر به واحد مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم- رضا زارعی

با  ایران  های  بانک  مالی  تامین  قرارداد  اولین  امضای 
یک بانک اروپایی در فضای برجامی نشان داد، جهان به 
اقتصاد ایران اعتماد دارد و گفته می شود ۳۰ میلیارد دلار 
فاینانس خارجی دیگر در راه است.برنامه بودجه کشورمان 
این اجازه را به دولت داده است که تا سقف ۵۰ میلیارد 
دلار از منابع مالی و خطوط اعتباری خارجی استفاده کند. 
به گزارش ایرنا ، به طور قطع در شرایطی که دولت با 
تنگنای مالی مواجه است و بخش خصوصی توان سرمایه 
گذاری های کلان در پروژه های مختلف را ندارد، استفاده 
از فاینانس ها بهترین راهکار برای تامین منابع مالی پروژه 
ها به ویژه طرح های عمرانی و زیرساختی محسوب می 

شود. 
پیش از برجام که روابط اقتصادی ایران با کشورهای دیگر 
بسیار محدود بود امکان استفاده از منابع مالی خارجی 
آنها  برجام  تفاهمنامه  امضای  از  اما پس  نداشت  وجود 
برای ارائه فاینانس به ایران به صف شدند به طوری که 
برای قرارداد خرید هواپیماهای جدید با توجه به تعدد 
پیشنهادات تامین منابع مالی از سوی شرکت های خارجی 
، وزارت راه و شهرسازی اقدام به برگزاری مناقصه کرده 

است که این مناقصه به زودی برگزار می شود. 
اخیرا هم قرارداد فاینانس یک میلیارد یورویی ۱4 بانک 
ایرانی با بانک »اوبر« اتریش به امضا رسید که به عنوان 
اولین قرارداد تامین مالی بانک های ایران با بانک های 
اروپایی ها پس از برجام محسوب می شود. البته این آغاز 
ورود فاینانس های اروپایی به کشورمان است و طبق گفته 
مسئولان ۳۰ میلیارد دلار فاینانس خارجی به زودی نهایی 

می شود. 
گروه پژوهش و تحلیل خبری ایرنا در گفت وگو با »اصغر 
فخریه کاشان« قائم مقام وزیر راه و شهرسازی در امور 
بین الملل و »سید بهاء الدین حسینی هاشمی« کارشناس 

ارشد پولی و بانکی به موضوع فاینانس پرداخته است .

** بخشی از فاینانس اتریشی صرف خرید ریل 
می شود 

»اصغر فخریه کاشان« قائم مقام وزیر راه و شهرسازی 
در امور بین الملل در گفت و گو با گروه تحلیل و پژوهش 
خبری ایرنا با اشاره به انعقاد قرارداد فاینانس یک میلیارد 
یورویی با بانک »اوبر« اتریش اظهار داشت: اتریش یکی از 
کشورهای صاحب نام در تولید ریل است. بنابراین پیشنهاد 
وزارت راه و شهرسازی در استفاده از این فاینانس خرید 

ریل مورد نیاز از اتریش است. 
وی ادامه داد: مجلس در بودجه سال جاری به دولت 
اجازه داده است تا سقف ۵۰ میلیارد دلار از خط اعتباری 
خارجی استفاده کند و برای هیچ یک از نهادها و وزارتخانه 
سقفی برای استفاده از این میزان فاینانس مشخص نشده 
است ، هر دستگاهی می تواند برای استفاده از این میزان 
فاینانس ، پروژه مورد نظر خود را به سازمان برنامه پیشنهاد 
دهد و در صورت تایید، در اولویت تخصیص فاینانس قرار 

بگیرد. 
این مقام مسئول که یک عضو کمیته توزیع فاینانس در 
کشور است، ادامه داد: کمیته ای با حضور نمایندگان بانک 
مرکزی، وزارت امور اقتصادی و دارایی و سازمان برنامه و 
بودجه تشکیل شده که بر توزیع فاینانس ها نظارت دارد 

هم در آن کمیته حضور دارم. 
فخریه کاشان با بیان اینکه به جز اتریش با کشورهای 
آلمان، ژاپن، ایتالیا، دانمارک و کره جنوبی هم در حال 
نهایی کردن قراردادهای فاینانس هستیم ، گفت: تاکنون 
رایزنی ها برای حدود ۳۰ میلیارد دلار فاینانس با چند 
کشور انجام شده که بتازگی قرارداد با فاینانس ۸ میلیارد 
یورویی با کره جنوبی و فاینانس یک میلیارد یورویی با 

اتریش نهایی شد. 
**کاهش ریسک سرمایه گذاری در ایران 

همچنین »سید بهاء الدین حسینی هاشمی« کارشناس 

ارشد پولی و بانکی در گفت وگو با پژوهشگر ایرنا درباره 
امضای قراردادهای فاینانس با سایرکشورها به ویژه اروپایی 
گفت: گشایش این خط های اعتباری نشان دهنده ثبات 
اقتصادی و کاهش ریسک سرمایه گذاری در کشور است 
و امضای قراردادهای فاینانس به ویژه با اروپا که در قوانین 
و مقررات پولی و بانکی خود سختگیری های قابل توجهی 
ایران  اقتصاد  به  کشورها  این  اعتماد  معنای  به  دارند، 

محسوب می شود.
وی گفت: چند روز گذشته قرارداد گشایش خط اعتباری 
یک میلیارد یورویی از یک بانک اتریشی به امضا رسید 
که این نشان می دهد این کشور پذیرفته است، ریسک 

سرمایه گذاری در ایران در حد قابل قبولی است. 
این کارشناس پولی و بانکی با بیان اینکه ایران ظرفیت 
ادامه  دارد،  را  گذاری های خارجی  پتانسیل سرمایه  و 
داد: پیش از این، ایران در بین کشورهای پرریسک برای 
سرمایه گذار قرار داشت اما با گشایش خط های اعتباری 
از دیگر کشورها یکی پس از دیگری شاهد اعتماد آنها به 
فضای سیاسی، اقتصادی و کسب و کار در ایران هستیم. 

حسینی هاشمی با اشاره به امضای قرارداد فاینانس یک 
میلیارد یورویی اتریش اظهارداشت: این اعتبارات از طریق 
بانک اتریشی به حدود ۱۱ بانک ایرانی منتقل می شود و 
قطعا کشور اتریش ارزیابی های مورد نیاز را برای امضای 

چنین قراردادی با ایران انجام داده است . 
وی افزود: قرارداد با بانک اتریشی ، توافقی سه جانبه بین 
بانک اتریشی ، بانک های ایرانی و ذی نفعان داخلی و 
استفاده کنندگان از این فاینانس منعقد می شود البته 
بانک های ایرانی مسئول ضمانت این فاینانس را بر عهده 
دارند. اما نکته مهم این است که تمام ارزیابی ها برای 
اعتماد به بانک های ایرانی از سوی سیستم بانکی این 
کشور انجام شده است و در هیچ یک از مراحل ارزیابی، 

مانعی وجود نداشت. 

این کارشناس پولی و بانکی با بیان اینکه تعیین میزان 
ریسک سرمایه گذاری در یک کشور به عوامل مختلفی 
بستگی دارد، گفت: پیش از این ایران در طبقه بندی در 
بین کشورهای پرریسک قرار داشت اما در حال حاضر با 
بهبود تراز تجاری کشور، کاهش میزان بدهی خارجی، 
افزایش درآمد سرانه کشور و ...ایران از رده کشورهای پر 

ریسک خارج شده است. 
وی تاکید کرد: در مجموع اینکه یکی از بانک های اروپایی 
پس انداز مردم کشور خود را در قالب فاینانس به کشورمان 
منتقل می کند یک سگینال مثبت به معنای جلب توجه 

سرمایه گذاران خارجی به ایران به شمار می آید.
**نگران ورود فاینانس ها نباشید 

واقعیت این است که در کشور چندین هزار پروژه نیمه 
تمام عمرانی وجود دارد که برای اجرای پروژه های در 
اولویت این فهرست بلند هم نمی توان به درآمدهای ناچیز 
دولت اکتفا کرد. از سوی دیگر بخش خصوصی هم توان 

تامین منابع مالی این پروژه ها را ندارد.
در حالی که فاینانس می تواند گزینه منطقی برای اجرای 
پروژه های عمرانی و زیرساختی کشورمان باشد، عده ای 
با این تصور که این خطوط اعتباری باعث افزایش بدهی 
های خارجی دولت هستند، این روش تامین مالی را یک 
تهدید برای اقتصاد کشورمان می دانند. اما هدف دولت 
از گشایش خطوط اعتباری از خارج از کشور تولید ثروت 

است. 
پروژه هایی در اولویت تخصیص فاینانس ها قرار می 
گیرند که سودده باشند و بتوانند در مرحله بهره برداری 
به درآمدهای کشورمان بیافزایند. قطعا بازپرداخت این 
فاینانس ها از محل بهره برداری از همین پروژه ها است. 
بنابراین از طریق منابع مالی خارجی توانسته ایم به آبادانی 
کشور بپردازیم و از محل همین پروژه های زیرساختی، وام 

خارجی را می پردازیم. 

اعتماد اروپا به اقتصاد ایران

30میلیارد دلار فاینانس خارجی در راه است 
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پرسپولیس قرارداد نوراللهی را فسخ و دوباره منعقد کرد!

احمد نیم فصل به لیگ برمی گردد؟
 وضعیت احمد نوراللهي با راي فیفا کمي پیچیده شد اما او توانست مجوز بازي در 

لیگ قهرمانان را به دست آورد.
احمد نوراللهی هافبک شمالی تیم پرسپولیس پس از آن که در نیم فصل لیگ 
شانزدهم برای گذراندن خدمت سربازی ، لباس تراکتورسازی را پوشید تصور نمی 
کرد موانع مختلف را سد راه خود ببیند. او ابتدا با رای فیفا مبنی بر محرومیت 
نماینده تبریز از دو پنجره زمستانی و تابستانی نقل و انتقالات مواجه شد و به ناچار 
نیم فصل دوم لیگ قبل را از دست داد. در شروع فصل جاری هم قرار بود با لحاظ 
کردن ۹ ماه و ۲۰ روز کسری خدمت ناشی از ایثارگری پدر و فعالیت بسیج خود 
او و ۳ ماه عدم نیاز صادره از باشگاه تراکتورسازی، در پایان شهریور ماه به جمع 

سرخپوشان پایتخت برگردد.
از آنجایی که حضور نوراللهی به بعد از اتمام نقل و انتقالات تابستانی کشیده می شد 
باشگاه پرسپولیس تصمیم گرفت ابتدا قرارداد قبلی را فسخ و سپس به عنوان 
سهمیه آزاد نام وی در لیست خود وارد نماید. این امر منوط به صدور کارت پایان 
خدمت این بازیکن بود. در همین اوضاع و احوال، مسئولان ارشد نیروهای مسلح 
از عدم موافقت با ۳ ماه عدم نیاز صادره از ناحیه باشگاه تراکتورسازی خبر دادند 
تا ترخیص از خدمت این بازیکن به ۲۹ آذر موکول شود. یک روزبعد از آغاز نقل و 

انتقالات نیم فصل. تا اینجای کار موضوع پیچیده نبود.
فیفا اما این بار هم همانگونه که تراکتورسازی را محروم کرده بود به سراغ پرسپولیس 
آمد و حالا این تیم تهرانی هم از دو پنجره نقل و انتقالات که اولین آن زمستان 
امسال خواهد بود محروم شده است. نوراللهی اما اگر قرار بود روز پایان خدمتش 
با پرسپولیس قرارداد ببندد قطعا مشمول محرومیت فیفا می شد و ثبت قرارداد او 
ممکن نبود. پرسپولیس  این شانس را داشت که محرومیتش از زمستان شروع می 
شود و اکنون حق جذب بازیکن را دارد. به همین دلیل قرارداد نوراللهی منعقد شد 

و او مقابل الهلال هم با مجوز نیروهای مسلح توانست به میدان برود.
حالا نوراللهی بازیکن پرسپولیس است و فقط برای صدور کارت بازی نیازمند 
ترخیص از خدمت خواهد بود. اتفاقی که در پایان آذرماه رخ خواهد داد تا شماره ۸ 

پرسپولیس بتواند از نیم فصل دوم در لیگ برتر برای تیمش بازی کند.

انصاری فرد:

 کاپیتانی تیم ملی برایم افتخار بزرگی بود
مهاجم تیم ملی فوتبال ایران می گوید که همه بازیکنان این تیم آماده بازی کردن 

برای تیم ملی هستند.
کریم انصاری فرد در حاشیه تمرین روز )شنبه( تیم ملی اظهار کرد: بعد از این 
که ما به جام جهانی صعود کردیم اردوهای تدارکاتی مان شروع شد که این اولین 
اردوی تدارکاتی ما است. اولین بازی دوستانه را انجام دادیم و یک بازی دیگر هم 
باید انجام دهیم. ما با این اردوهای تدارکاتی سعی می کنیم هرچه بیشتر برای جام 
جهانی آماده  شویم. اگر بازی های دوستانه خوبی داشته باشیم و محک جدی در این 
بازی ها بخوریم طبیعتا می توانیم در جام جهانی بهتر عمل کنیم. وی افزود:  حالا که 
دو بازی دوستانه فراهم شده تا انجام دهیم امیدوارم در اردوهای بعدی هم بازی های 
دوستانه دیگری هماهنگ شود تا بتوانیم خیلی آماده تر وارد جام جهانی شویم. وی 
افزود: روسیه میزبان جام جهانی است و یکی از تیم های مطرح اروپایی محسوب 
می شود. طبیعتا شانس خوبی برای ما است که روبه روی این تیم بازی می کنیم. 
این بازی هم در روسیه برگزار می شود که شرایط خوبی در آنجا داریم. می توانیم 
با شرایط و آب و هوایی روسیه خودمان را وفق دهیم. او درباره گلزنی خودش در 
دیدار برابر توگو هم گفت: همه آماده بازی کردن برای تیم ملی هستند. امیدوارم 
هر کسی که بازی می کند مثمر ثمر باشد و تیم ملی کشور ما در هر بازی نتیجه 
مطلوب را بگیرد. در این بازی هم اولین بار نبود که بازوبند کاپیتانی را می بستم. 
در بازی های دوستانه مقابل عراق که قبل از جام ملت های آسیا برگزار شد، باعث 
افتخارم بود که بازوبند کاپیتانی را بستم. این بازوبند روی دستان بازیکنان بزرگی 
چون علی دایی، جواد نکونام، مسعود شجاعی و خیلی های دیگر بوده و برایم باعث 
افتخار است که بازوبند کاپیتانی را ببندم. او درباره این که در دیدار برابر توگو تیم 
ملی محک جدی خورد یا خیر گفت: توگو یک تیم آفریقایی است که طبیعتا باید 
در گروهی که هستیم با یکی از تیم های آفریقایی بازی کنیم. تیم ملی خودش را 
آماده می کند که در چند بازی دوستانه به مصاف تیم های آفریقایی هم برود زیرا 
می خواهیم عملکرد مطلوب مان را نشان دهیم. در جام جهانی قبلی از بازی اول به 
مصاف نیجریه رفتیم اما خیلی ها می گفتند چرا تیم ملی قبل از این بازی به اردوهای 
آفریقای جنوبی رفته است. در آن اردوها بحث آمادگی جسمانی بازیکنان و همین 
طور بازی با تیم های آفریقایی هم پیگیری شد. در ادامه هم همه دیدند چه بازی 

خوبی در بازی اول مقابل نیجریه انجام دادیم.

فغانی:

 اگر صحنه خطا تکرار شود باز هم آن را پنالتی 
می گیرم

داور بین المللی فوتبال ایران معتقد 
است قضاوت خوبی در دیدار سوریه 
و استرالیا داشته و اگر صحنه خطا بر 
روی عمر السوما تکرار شود، باز هم 

آن را پنالتی خواهد گرفت.
علیرضا فغانی، داور بین المللی فوتبال 
درباره  ایسنا،  با  گفت وگو  در  ایران 
و  استرالیا  حساس  دیدار  قضاوت 
یک  بر  یک  تساوی  به  که  سوریه 
بسیار  بازی  کرد:  اظهار  انجامید، 
سختی بود. ما با تمرکز وارد زمین 
شدیم و خدا را شکر توانستیم کار 
خود را به نحو احسن انجام دهیم. 
فشار بازی زیاد بود اما تیم داوری ایران تلاش خود را کرد تا به دور از هر گونه 

حساسیت و فشاری بهترین تصمیمات را در صحنه ها بگیرد.
او درباره اعتراض استرالیایی ها به تصمیمات جنجالی فغانی به خصوص در صحنه 
پنالتی  منجر به گل تساوی سوریه، تصریح کرد: معمولا تیم هایی که امتیاز از دست 
می دهند از برخی از تصمیمات داوران شاکی می شوند و اعتراض می کنند. عملکرد 
ما زیر نظر ناظران AFC سنجیده می شود و اگر هم موردی باشد آن ها به ما خواهند 
گفت  که اشتباه کرده ایم یا خیر.  تاکنون که چیزی به ما اعلام نشده  و فکر می کنم 

قضاوت خوبی داشتیم.
فغانی  اضافه کرد: من فیلم بازی را دیده ام و اگر باز هم آن صحنه تکرار شود پنالتی  

می گیرم. هم چنین تصمیم ما روی گل سالم استرالیا نیز کاملا مشخص بود.
به وجود آمدن مشکلاتی توسط  پایان درباره  ایران در  فوتبال  بین المللی  داور 
معترضان استرالیایی، بیان  کرد: استرالیایی ها برای من مشکلاتی را به وجود نیاوردند 
و تنها اعتراض کردند اما ملت همیشه در صحنه ما بیش تر به من توهین کردند و 

من را به خاطر آن پنالتی  مورد نکوهش قرار دادند.

واگذاری بلیت فروشی به استقلال و پرسپولیس 
از بازی آینده

و  استقلال  دیدارهای  فروشی  بلیت  فروش  فوتبال  فدراسیون  رئیس  اعلام  با 
پرسپولیس از هفته آینده در اختیار این باشگاه ها خواهد بود.

 بنا بر اعلام مهدی تاج از هفته نهم لیگ برتر، فروش بلیت دیدارهای استقلال و 
پرسپولیس در اختیار این باشگاه ها قرار خواهد گرفت. پیش تر اعلام شده بود سهم 
شرکت برهان مبین کیش از ۳۵ درصد فروش بلیت به ۱۲.۵ درصد کاهش پیدا 
کرده است. استقلال در هفته نهم لیگ برتر  روز جمعه ۲۱ مهرماه میزبان فولاد 
خوزستان است و پرسپولیس پنجشنبه ۲۰ مهرماه در خوزستان میهمان استقلال 

این شهر است.

حضور طاهری و دین محمدی در کادر فنی 
استقلال منتفی شد

حضور دو پیشکسوت استقلال بعنوان دستیار وینفرد شفر کاملا منتفی شد تا 
مسئولین این باشگاه به فکر دستیاران دیگری باشند. بعد از آن که دو عضو کمیته 
فنی استقلال به عنوان دستیاران ایرانی به وینفرد شفر سرمربی آلمانی آبی ها 
پیشنهاد شدند، وی از پذیرش آنها امتناع ورزید و اعلام کرد باید برای تایید نهایی 
این دو پیشکسوت بیشتر ارزیابی شوند. باوجود این که هنوز نظر رسمی شفر در این 
زمینه اعلام نشده است، اما باید گفت احتمال حضور این دو در کادر فنی استقلال 
آنقدر ناچیز است که می توان گفت کاملا منتفی شده است.  روز جمعه نیز تمرین 

این تیم زیر نظر شفر و بدون حضور طاهری و دین محمدی برگزار شد.
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رییس فدراسیون فوتبال گفت: کمیته تعیین وضعیت بازیکنان را تشکیل دادیم 
که برای اولین بار در فدراسیون فوتبال این اتفاق می افتاد. این کمیته وظیفه اش 

نظارت بر نقل و انتقالات داخلی و نظارت بر مطالبات است.
مهدی تاج از ساعت ۱4 روز )شنبه( قرار بود در نشست خبری شرکت کند اما 
با دقایقی تاخیر پاسخگوی اهالی رسانه بود. دلیل این تاخیر از سوی مدیر روابط 

عمومی سازمان لیگ، گفت وگوی تلفنی تاج با وزیر ورزش و جوانان عنوان شد.
رییس فدراسیون فوتبال در ابتدای نشست گفت: امروز برای روشنگری و قرار 
دادن اطلاعات خدمت شما هستیم. همچنین مجال پیدا می کنیم تا کنفرانش 
بعدی به شکل های غیرمتعارف پاسخ ندهیم. این که به یک رسانه پاسخ دهیم و 

به رسانه دیگر ندهیم خوب نیست.
او افزود: موضوع اول امروز، باشگاه های بدهکار است. مایلیم از نقطه نظرات شما 
هم در این رابطه استفاده کنیم. موضوع بدهی ها به دو دسته تقسیم می شوند. 
برخی به غلط اغماض تلقی کرده اند، اما قانون صدور مجوز حرفه یی جدی شده 
است. از جایی سفت کردند و گفتند اگر صندلی در ورزشگاه نباشد، بازی نباید 
برگزار شود. اما در گذشته به تدریج این مجال را دادند. ما هم در سال ۱۳۹۵ 

موضوع را با توجه به قوانین، جدی تر و زودتر از فیفا و ای اف سی شروع کردیم.
تاج هم چنین بیان کرد: بدهی ها بخش اولش برای گذشته است و بخش دیگرش 
برای از این به بعد است. تنظیم کرده ایم تا بدهی ها به تدریج حل شود. بازیکنان 
زیادی از باشگاه ها طلب داشتند که این خوب نبود. دوم این که برای حضور 
در عرصه های بین المللی مکلفیم بدهی ها را پرداخت کنیم. اگر این طور نباشد، 
فقط در مسابقات خودمانی شرکت می کنیم و تیم ملی فقط با خودش بازی می 
کند که اصلا عملی نیست! رییس فدراسیون فوتبال هم چنین خاطرنشان کرد: 
کمیته تعیین وضعیت بازیکنان را تشکیل دادیم که برای اولین بار در فدراسیون 
فوتبال این اتفاق می افتاد. این کمیته وظیفه اش نظارت بر نقل و انتقالات داخلی و 
نظارت بر مطالبات است. بعضی از باشگاه های ما برای یک بار هم استیناف خواهی 
نکرده اند. یعنی بازیکن آمده شکایت کرده و به باشگاه اعلام کرده اند این بازیکن 
مدعی 4۰۰ میلیون تومان پول است، اما باشکاه حتی در استیناف هم اعتراض 
نکرده  و این نشان می دهد باشگاه ها متوجه عواقب این احکام نیستند. ما به سرعت 
به سمت اجرای قوانین می رویم. ممکن است خود کمیته تعیین وضعیت رای 
کسر امتیاز به باشگاه ها دهد. ای اف سی در نامه ای نوشته فدراسیون فوتبال، محل 
رسیدگی به شکایات است. چون برخی از بازیکنان مستقیم به ای اف سی شکایت 

می کردند و این ها به فدراسیون فوتبال ارجاع داده شده است.
تاج ادامه داد: اگر مجوز حرفه یی گری را به خلاف به باشگاه ها دهیم، به ضرر 
خودمان است. تا الان کنترلی در این رابطه نبوده اما از این پس اگر مجوزی 
اشتباها به باشگاه داده شود، فدراسیون فوتبال مسوول است. شورای حقوقی اعم 
از کمیته تدوین، حقوقی، استیناف، اخلاق و انضباطی با آن کار می کنند. ما به 
سمتی می رویم که قانون صریح و محکم فیفا را سریع اجرا کنیم. اگر بگویند تا 
الان سندسازی شده، می گوییم نشده است. چون سندی قرار نبود اجرا شود. فیفا 
دنبال اجرای تدریجی بوده  اما از این پس جدی شده اند. لیگ ما الان با ۱6 تیم 
برگزار می شود اما اگر کم تر شد، جای تعجب نیست. چون بعضی باشگاه ها شاید 

نتوانند مجوز حرفه یی را دریافت کنند.
او در ادامه با بیان این که روی صحبتم با دستگاه های دیگر است، تاکید کرد: 
ممکن است برخی از دوستان بعد از حذف تیم بیایند و اعتراض کنند. اگر 
می خواهند کاری کنند تا مجال هست این کار را انجام دهند. تا الان فیفا به 
اعتراض های ما گوش کرده اما از این پس دیگر نمی توان کاری کرد. یکی از 
این بدهی ها بدهی مالیاتی است. مالیات بر عملکرد است نه قرارداد. یعنی برای 
پولی که گرفته اند باید مالیات بدهند.هیچ باشگاهی هم سودده نیست که مالیات 
سودش را بدهد. ما مثل تاکسی هستیم که 7۰ درصد پولش را نمی گیرد و بقیه 
مفتی سوار می شوند. ما مکلفیم مفتی سوار کنیم و چیزی هم نگوییم. اما با این 
وضع هیچ باشگاه سوددهی وجود ندارد. باید درآمدهای فوتبال ایجاد شود و 
حقوق فوتبال به خودش تعلق گیرد. آن موقع اگر مالیات پرداخت نشد، جدی 
برخورد کنند. لیگ باید آن قدر کوچک شود تا آن هایی که توانایی اش را دارند، 

شرکت کنند.
تاج هم چنین در واکنش به پرسش خبرنگاری که چه گامی برای گرفتن حق 
پخش برداشته است؟ گفت: بیست سال است که فدراسیون این حق را تکرار 
می کند. اما این بار در مجلس شورای اسلامی در برنامه ششم آورده اند و محور 
قانونی پیدا کرده است. پس یک قانون است اما اجرا نکردن قانون یک بحث دیگر 
است. اگر حق پخش پرداخت نشود، از پخش محتوا )برنامه های تولیدی صدا و 

سیما( جلوگیری می شود و فقط پخش زنده را اجاره می دهیم.

او هم چنین درباره احتمال حضور ذوب آهن به جای نفت طلاییه در لیگ 
قهرمانان آسیا، توضیح داد: هنوز در این باره با باشگاه ذوب آهن صحبت نکرده ایم 
تا زمان سپری شود. اجرا را خیلی جدی می بینم. الان ۳7۰ پرونده تشکیل شده 
و از همه باشگاه ها خواسته شده تا بیایند و جواب دهند. اگر نفت نشد، یک باشگاه 

جایگزین می شود.
رییس فدراسیون فوتبال درباره مشکل پرسپولیس و اتهام سندسازی در قرارداد 
طارمی نیز گفت: بخشی از مشکل پرسپولیس ممکن است بخشیده شود. تاریخ 
امروز طارمی در کمیته اخلاق حاضر شده است.  بررسی می شود.  قراردادها 
اگر تخلف باشگاه محرز شود برخورد می شود. گزارشی از مجمع باشگاه جمع 
می کنیم. وزیر هم از من خواست این گزارش را با دقت تهیه کنیم. به رییس 

مجمع باشگاه گزارش می کنیم و آن ها برخوردشان را می کنند.
او هم چنین در واکنش به گله خبرنگاران از مشخص نبودن مدیررسانه تیم ملی 
و حضور نداشتن کی روش در نشست خبری بعد از بازی با توگو، گفت: اوضاع 
خوب شده است. کمیته رسانه یی تیم ملی را باید یک نفر تعیین کنیم تا ایرانی 
باشد و فوتبال را بشناسد. این کار را سه چهار روز آینده انجام می دهم. با یکی دو 
نفر مذاکره می کنم تا انجام شود. باید ارتباطات تنگاتنگی با رسانه ها باشد چون 
اگر خبر صحیح از تیم ملی نیاید، خبر برایش می سازند. هر چند مارکار را هم 

تلاش می کنیم کنار تیم باشد.
تاج درباره مسعود شجاعی گفت: شجاعی زحمات زیادی برای تیم ملی کشیده 
است و در توفیقات تیم ملی در کنارش بوده است. کسی نگفته که شجاعی را 

حذف کنیم. از رسانه ملی شنیدم که این حرف ها زده شده است.
رییس فدراسیون فوتبال افزود: برای نوامبر تلاش می کنیم دو بازی را تدارک 
ببینیم. برای اسفند هم به دنبال دو بازی هستیم. صحبت هایی کرده ایم اما قطعی 
نشده است. مثلا توگو را می گفتیم بازی برگزار می شود اما عده ای گفتند لغو شد. 
شبکه خبر سه روز جلسه گذشت که چرا لغو شد. اما دیدید برگزار شد. بعد از 
اسفند فیفا دی نداریم و برای اواخر اردیبهشت تیم ملی دوباره آماده جام جهانی 

می شود. احتمالا ۱۵ اردیبهشت این اردو خواهد بود.
وی درباره اعزام تیم ملی به جام جهانی روسیه گفت: برای روسیه بیش تر از 
۵۰ نفر نمی توانیم ببریم. این کاروان ۵۰ نفر کاملا محدود است که در یک هتل 
مستقر خواهند بود. کمپ شماره یک در مسکو است و کمپ شماره دو، ۱6۰ 
کیلومتر با مسکو فاصله دارد. فهرست بازیکنان را اعلام کرده ایم و هر کسی جدید 

می آید مجال تعویض است اما نباید بیش تر از ۵۰ نفر باشد.
تاج در بخش دیگری از نشست خبری درباره حق پخش تلویزیونی اظهار کرد: 
ستادی تشکیل شده که بنده و آقای داورزنی هستیم. چندان کار پیش نرفته 
است اما با یک پادرمیانی می توان کار را انجام داد. فدراسیون فوتبال یک نهاد است 
و سازمان لیگ هم سال آینده باید با اسانامه خودش اداره شود. اساسانامه بسیار 
خوبی است که باید بازنگری هم شود. جناب براتی و همکارانش این اساسنامه 
را می نویسند. بسیاری از کمیته های ما آیین نامه مدونی نداشته اند. مهمترینش 
آیین نامه کمیته انضباطی است. آیین نامه جدید مجال مصامحه کاری را از بین 

برده است. تاکنون مدارا شده تا مشکلات حل شود اما مصامحه نبوده است.
او افزود: فیفا به زودی نامه ای خواهد نوشت. نمی خواستم این را بیان کنم تا نامه 
بیاید اما بد نیست بدانید ایران از نگاه فیفا در دنیا اول است. از این نظر که در 
رده بندی ۲۵ هستیم. خود فیفا روی سایتش زده است و نامه اش هم می آید. تمام 
تیم های ما به جام جهانی رفته اند اما تیم هایی مثل پرتغال، آرژانتین، لهستان، 

بلژیک، سوییس، فرانسه، کره جنوبی این طور نبوده اند.
تنها کشوری که هر ۵ تیمش به جام جهانی رفته، ایران است. ما در آسیا هم 
از این حیث اول هستیم. این فوتبالی که از نگاه فیفا اول دنیاست، حیف می شود 
به دست خودمان خرابش کنیم. مسوولان بیایند و دست به دست هم دهیم و 

حلش کنیم.
تاج هم چنین درباره تحقیق و تفحص از باشگاه های استقلال و پرسپولیس از 
سوی مجلس شورای اسلامی گفت: قطعا کمک خواهیم کرد. فراکسیون ورزش 
به ما درباره حق پخش و موضوعات دیگر به ما کمک می کنند. ما هم مکلفیم 
کمک کنیم. این دو باشگاه بسیار پرطرفدار و پر مشکل هستند. برخی باشگاه ها 
هیچ پرونده ای ندارند اما وقتی صحبت از بدهی و مالیات می شود، تنها از چند 

باشگاه حرف می زنیم که پیشانی فوتبال هستند.
او در ادامه درباره سوال خبرنگاری درباره دخالت نهادهای غیرفوتبالی گفت: در 

این مورد حرف نمی زنم.
تاج هم چنین تصریح کرد: فوتبال ایران به خاطر مشکلات باشگاه ها تعلیق 
نخواهد شد. شیب مشکلات فوتبال در گذشته بسیار تند بوده اما الان شیب 

ملایم شده است. باید یاد بگیریم اگر اشتباه کردیم استعفا دهیم و عذرخواهی 
کنیم. این ها مسائلی است که باید به تدریج جا بیفتد. حداقل بیایند و بگویند 

اشتباه کردیم.
رییس فدراسیون فوتبال هم چنین درباره جریمه فدراسیون از سوی فیفا، 
توضیح داد: تمام جریمه ها را بررسی کردم. بالاترینش برای نکونام در بازی با 
قطر است که بازیکنان ما را زدند. این که متوجه فدراسیون فوتبال نیست. آمدند 
بازیکنان ما را زدند و این ها هم دفاع کردند. بنابراین هم قطری ها محروم شدند 
هم ایران. با خودم شرط کردم اسم جایی را نیاورم اما برنامه ساخته و گفته اند 
که نمی خواستیم روز تاسوعا در بازی با کره جنوبی عزادای کنیم. مگر می شود 
ندانیم. بدترین هجمه ها را به شخص بنده آوردند اما ما این تهدید را به یک 
فرصت بسیار عالی تبدیل کردیم. بعضی از مسوولان حرف هایی زدند اما در نماز 
جمعه، این اتفاق را فرصتی دانستند. با این حال فیفا ما را جریمه کرد که باید 
می دادیم. در بازی با چین هم یک تماشاگر نارنجک کنار داور انداخت. خدا را 
شکر کردیم که داور بازی را نیمه تمام اعلام نکرد. ما را جریمه سنگینی کردند. 
۵۳ هزار دلار دادیم رفت. در همه جای دنیا این اتفاق می افتد و نمی توان کاری 
کرد. آن فرد را گرفتیم. ناظر هم متقاعد شد بازی را ادامه دهد. یک جریمه هم 
داشتیم که برای عزت اللهی بود. به هر حال فوتبالیست است و پایش را روی سر 
بازیکن حریف می گذارد. اما فدراسیون را هم جریمه کرده اند. ۲ هزار دلار هم برای 
افتادن پرچم فیفا داده ایم. جریمه ای هم برای پخش سرود گرامی داشت شهید 
حججی دادیم. برای گرامی داشت های داخلی جریمه نمی شویم اما در بازی های 

بین المللی جریمه می شویم.
تاج در پاسخ به این پرسش که آیا کی روش بعد از جام جهانی می ماند یا نه؟ 
گفت: او تا جام جهانی  در ایران خواهد بود. دیروز مفصل با او صحبت کردیم و به 
مسیری می رویم تا به این سوال جواب دهیم. کی روش مربی فهیمی است که به 

فوتبال ایران خدمت کرده است.
او هم چنین با بیان این که به گرفتن میزبانی جام جهانی ۲۰۲۰ فوتسال امیدوار 

نیست، گفت: تمام تلاش مان را کرده ایم تا میزبانی را بگیریم.
تاج درباره بدهی مالیاتی فدراسیون فوتبال گفت: دارایی می گوید بدهی مالیاتی 
داریم اما من می گویم مشمول مالیات نمی شویم چون سودده نیست. اما باید 
اظهارنامه را بدهیم. اردوی تیم ملی در کره جنوبی یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون 

هزینه داشت. فیفا می گوید ما در دنیا اول هستیم اما از ما مالیات می خواهند.
مهدی تاج هم چنین از تشکیل سازمان اقتصادی فوتبال خبر داد و افزود: در 
حال حاضر سازمان لیگ و سازمان تیم ملی را داریم و در آینده سازمان فوتبال 
و سازمان اقتصادی نیز تشکیل خواهد شد. هم چنین دو شکایت از ایران نوین و 

فناپ را پیگیری می کنیم.
رییس فدراسیون فوتبال هم چنین از سفرش به هند خبر داد و گفت: در اردوی 
روسیه حاضر نخواهم شد اما برای جام جهانی نوجوانان به هند می روم و دو 

ملاقات هم با مسوولان فیفا خواهم داشت.
رییس فدراسیون فوتبال پرداخت غرامت ۱۰ میلیاردی فدراسیون فوتبال به 
جیووا را تکذیب کرد. او در مورد هزینه های کمپ تیم های ملی نیز گفت: این 
هزینه ها با فدراسیون فوتبال بوده و بسیار کمرشکن است. ای کاش این هزینه ها 
را از ما می گرفتند و ما می توانستیم به جایش اردوهای بیش تری برگزار کنیم. 

با این حال به زودی ساختمان اداری شیکی برای فدراسیون فوتبال می سازیم.
تاج در پاسخ به این پرسش که آیا پسر داورزنی و فرزند خودش مسوولیتی در 
ساخت و سازهای کمپ دارند یا نه؟ توضیح داد: در مورد پسر داورزنی چیزی را 
تایید نمی کنم. پسر من هم فرد اقتصادی نیست و اصلا به او اجازه نمی دهم پایش 
را در فدراسیون فوتبال بگذارد. کفپوش کمپ را هم از طریق انعقاد قرارداد بین 

فدراسیون فوتبال و یک شرکت سوییسی تهیه خواهیم کرد.
و  ملی  تیم  بازی های  بلیت  شدن  گران  درباره  فوتبال  فدراسیون  رییس 
مسابقه های باشگاهی نیز عنوان کرد: به هر حال فوتبال هزینه دارد. ما مسابقه های 
مقدماتی جام جهانی را رایگان کردیم اما از این پس بلیت فروشی خواهیم کرد. 
باشگاه های استقلال و پرسپولیس نیز می توانند خودشان برای بلیت مسابقه ها 

قیمت گذاری کنند.
تاج در پایان در پاسخ به این پرسش که چرا از کرسی خودش در کمیته 
مسابقه های فیفا به نفع ایران استفاده نمی کند؟ گفت: قرار نیست اعضای این 
را  بازی ها  تمام  مسابقه ها  کمیته  کنند.  تلاش  برای کشور خودشان  کمیته 
برنامه ریزی می کند و من هم در این کمیته پیشنهاد برگزاری جام بین قاره یی 
فوتسال را داده ام چرا که جام بین قاره یی برای فوتبال و فوتبال ساحلی برگزار 

می شود اما برای فوتسال نه.

مصاحبه مهم مهدی تاج؛

 از سرنوشت شجاعی تا محرومیت طارمی و بخشش پرسپولیس 

سرمربی تیم ملی فوتبال در آخرین تمرین قبل از سفر به 
روسیه، شرایط تیم ملی را خوب توصیف کرد.

کارلوس کی روش در حاشیه آخرین تمرین تیم ملی فوتبال 
قبل از سفر به روسیه در مورد میزان آمادگی بازیکنانش برای 
برگزاری بازی دوستانه با میزبان جام جهانی اظهار کرد: در 
وهله اول خوشحالی خودم را به خاطر حضور اهالی رسانه در 
تمرین تیم ملی ابراز می کنم. قرار است شما چشم، گوش و 
یک  از  فراتر  شما  حضور  باشید.  ایران  هواداران  احساسات 

خوشحالی و خوش آمدگویی برای ما است.
او افزود: شرایط تیم در حال حاضر خوب است و رو به جلو 
پیش می رود. مراحل آماده سازی بلندمدتی را در حال حاضر 
سپری می کنیم و همان طور که قبلا نیز اشاره کردیم چهار 
اردوی تدارکاتی با شش بازی دوستانه خواهیم داشت. ما چهار  
اردو داریم که یکی از آن ها کوتاه مدت خواهد بود. شرایط به 
گونه ای است که سعی می کنیم بازیکنان را تست کنیم و ببینیم 
می توانند در سیستم ما کار کنند یا نه. سرمربی تیم ملی در 
مورد دیدارهای تدارکاتی بزرگ برای ایران توضیح داد: از الان تا 
اردیبهشت سال آینده مایلیم شش بازی دوستانه برگزار کنیم 
اما همه باید بدانند که با محدودیت هایی روبه رو هستیم. اگر 
تیمی درخواست مبلغی مثل یک میلیون دلار، ۵۰۰ هزار دلار 
یا حتی ۳۰۰ هزار دلار از ما بکند قادر به پرداخت آن نیستیم 
چون با محدودیت های مالی روبه رو هستیم اما در کل از طریق 
ارتباطات سعی می کنیم بازی های دوستانه را هماهنگ کنیم. 
در مرحله بلندمدت آماده سازی شش بازی دوستانه و در مرحله 
میان مدت دو یا سه بازی خواهیم داشت. اگر سه بازی انجام 
دهیم به این معنا خواهد بود که در مرحله آخر، بازی تدارکاتی 
نخواهیم داشت اما اگر دو بازی انجام دهیم، قبل از شروع جام 

جهانی یک بازی برگزار می کنیم.
او درباره اعلام بازگشت مارکار آقاجانیان از سوی تاج به تیم 

ملی توضیح داد: آقای مارکار هر موقع به این جا بیایند به او 
خوش آمد می گوییم چون تیم ملی مکانی است که به متعلق به 
او است. وقتی شنیدم مارکار آقاجانیان به عنوان سرمربی تمام 
تیم های پایه انتخاب شده است، خوشحال شدم. مطمئنا حضور 
او می تواند تعلیماتش را ادامه دار کند و می تواند دانش خودش 

را در تیم های پایه به این جا منتقل کند.
هم  طارمی  مهدی  محرومیت  درباره  ادامه  در  کی روش 
تا جایی که من مطلع هستم دیروز )جمعه(  تصریح کرد: 
از طریق رییس محترم فدراسیون فوتبال به من گفتند که 
طارمی باید در کمیته اخلاق شرکت کند. من در این باره قبلا 
صحبت کردم. محرومیت طارمی نه تنها برای شخص خودش 
بلکه بر تیم ملی و باشگاه تاثیر خواهد گذاشت. الان که این 
رای صادر شده دیگر کاری نمی توان انجام داد. تنها مسئولیت 
من و فدراسیون فوتبال این است که از بازیکن و شرایطش به 
طور کامل حفاظت کنیم. او ادامه داد: البته فدراسیون نباید 
دخالتی در مسائل درون باشگاهی داشته باشد. تنها کاری 
که می توانیم انجام دهیم این است که در راستای حمایت 
از بازیکن و آماده سازی او تلاش کنیم؛ بازیکنی که در تمام 
۱۸ بازی مقدماتی حضور داشته و بازیکن مهمی برای ایران و 

فوتبال ایران است. باید آمادگی این بازیکن کاملا حفظ شود.
از  دیگری  بخش  در  ایران  فوتبال  ملی  تیم  سرمربی 
تیمش  برای  فدراسیون  که  امکاناتی  درباره  صحبت هایش 
فراهم کرده گفت: در حال حاضر تمام تلاش مان را می کنیم 
که برنامه ها انجام شود. بازی که در پیش داریم بازی خوبی 
برای آماده سازی ما خواهد بود اما باید در نظر بگیرید وقتی 
تیمی مثل آرژانتین در حال حاضر خطر صعود نکردنش به 
جام جهانی وجود دارد، قاعدتا تیمی که به جای آرژانتین صعود 
می کند از تیم بزرگ آرژانتین بهتر است. ما باید دست به دست 

هم بدهیم تا شرایط بازیکنان مان روز به روز بهتر شود.

کی روش: تیم ملی رو به جلو حرکت می کند
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درباره اختلال اتیسم چه می دانید؟
اختلال طیف اتیسم یکی از انواع اختلالات دوران کودکی است که رشد و گسترش 
مهارت های اجتماعی و ارتباطی فرد را مختل می کند. علائم اتیسم معمولا قبل از سه 
سالگی به خوبی مشخص می شوند و شامل اختلال در برقراری ارتباطات کلامی و غیر 

کلامی و داشتن رفتارهای غیر عادی است.
این اختلال پیچیده و وخیم است و مشکلات زیادی را برای رشد کودک در حیطه های 
مختلف رشد )شناختی، اجتماعی، عاطفی و ...( ایجاد می کند و او و خانواده را دچار انواع 
چالش ها می کند. "اتیسم"، "آسپرگر"، "اختلال از هم پاشیدگی دوران کودکی" و "اختلال 
دوران رشد" که به نوع دیگری تشخیص داده نشده است، چهار اختلالی هستند که در دسته 
بندی های جدید علمی همگی تحت عنوان "اختلالات طیف اتیسم" شناخته و تشخیص 
داده می شوند و با همدیگر ادغام شده اند. اختلالات طیف اتیسم انواع تشخیص هایی را در 
بر می گیرد که از لحاظ شدت علائم اختلال با یکدیگر متفاوت هستند و در سه سطح کلی 
)سطح نیازمندحمایت، سطح نیازمند حمایت زیاد، سطح نیازمند حمایت بسیار زیاد( جای 
می گیرند. در مورد دلیل این تغییرات در دسته بندی و نامگذاری این اختلال دلایل زیادی 
وجود دارد. طیف شدن اختلالات قبلی، پیچیدگی تشخیص دادن اتیسم را کاهش می دهد 

و کار تشخیص و ارائه  خدمات به این کودکان را ساده تر می کند.
سطوح مختلف اختلال طیف اتیسم

در دسته بندی های جدید طیف اتیسم، بر اساس شدت علائم، کودکان به سه بخش کلی 
تقسیم می شوند. سطح سوم این اختلالات نیازمند به حمایت بسیار زیاد و قابل توجهی 
است. در حیطه ارتباط اجتماعی کودکان سطح ۳ مشکلاتی مانند وجود ناتوانی و نقص 
شدید در مهارت های مربوط به ارتباطات اجتماعی کلامی و غیر کلامی و اختلال شدید 
در عملکردهای ارتباطی، آغازگری بسیار محدود تعاملات اجتماعی و حداقل پاسخ دهی به 

پیشنهاد برقراری ارتباط اجتماعی از جانب دیگران دیده می شود.
در حیطه رفتارهای تکراری و محدود شده کودکان سطح ۳، علائمی نظیر عدم انعطاف 
رفتار، مقابله شدید با تغییر و یا سایر رفتارهای محدود و یا تکراری که به طور قابل توجهی 
با عملکردهای فرد در تمامی زمینه ها تداخل دارد دیده می شود. همچنین اگر فرد بخواهد 
تمرکزش را از موضوعی به موضوع دیگر تغییر دهد به شدت به هم می ریزد و نمی تواند این 
تغییر را تحمل کند. کودکانی که در سطح دوم این اختلال قرار دارند نیازمند به حمایت 
و نظارت قابل توجه هستند. در حیطه ارتباط اجتماعی این کودکان مشکلاتی مانند 
وجود نقایص مشخص در مهارت های مربوط به ارتباطات اجتماعی، کلامی و غیرکلامی، 
اختلالات اجتماعی آشکار، حتی با پشتیبانی در محل انجام تعامل و آغازگری محدود 
تعاملات اجتماعی و پاسخ دادن بسیار محدود یا غیر طبیعی به پیشنهادهای مربوط به 
برقراری ارتباط اجتماعی از جانب دیگران وجود دارد. در حیطه رفتارهای تکراری و محدود 
شده کودکان سطح ۲ نیز علائمی مانند عدم انعطاف رفتار، مقابله با تغییر و یا وجود سایر 
رفتارهای محدود شده و یا تکراری که برای دیگران عجیب و ناآشنا به نظر می رسد و در 
زمینه های مختلفی با عملکرد فرد تداخل ایجاد می کند. همچنین در زمان درخواست برای 

تغییر عملکرد و یا تمرکز دچار به هم ریختگی و پریشانی می شوند.
در حیطه ارتباط اجتماعی کودکان سطح یک که نیازمند به حمایت هستند، اگر از 
کودک حمایت و پشتیبانی نشود، در زمان برقراری ارتباطات اجتماعی شدیدا ناتوان 
خواهد شد و با اختلال قابل توجهی روبرو می شود. همچنین این کودکان نمی توانند 
تعاملات اجتماعی را آغاز کنند. نمونه های روشنی از پاسخ های غیر معمول و یا ناموفق 
به پیشنهادهای برقراری ارتباط اجتماعی دیگران نیز دارد. در این کودکان به نظر می رسد 
علاقه ای به برقراری تعاملات اجتماعی وجود ندارد. عدم انعطاف پذیری رفتار باعث ایجاد 
اختلال در عملکردهای فردی می شود. همچنین فرد به دلیل مشکلاتی که در توانایی 

سازمان دهی و برنامه ریزی دارد، نمی تواند به استقلال برسد.
علائم اتیسم

یکی از علامت های مهم اتیسم اختلال در ارتباطات اجتماعی است. کودکان طبیعی از 
همان هفته های اول تولد به طور قابل ملاحظه ای اجتماعی هستند. در واقع نوزاد انسان 
به طور ذاتی برای ارتباط اجتماعی و تشخیص چهره  انسانی آمادگی دارد. در حالی که در 
کودکان اتیستیک گرایش کمی به چهره  انسانی و برقراری تماس چشمی وجود دارد. آنها 
در درک احساسات دیگران مشکل دارند و قادر به همدلی با آنها و قرار دادن خود به جای 
آنها نیستند و این سد بزرگی بر سر دوستیابی آنهاست. این مشکلات در مراحل ابتدایی 
رشد به صورت های زیر آشکار می شود: - کودک کمتر به دیگران نگا می کند. - کودک 
کمتر غان و غون می کند یا اصلا نمی کند. - وقتی کودک را صدا می کنند پاسخ نمی دهد 
)به نام خودش واکنش نشان نمی دهد(. - در مقابل لبخند دیگران کمتر لبخند می زند. - 
کودک ارتباط غیرکلامی برقرار نمی کند؛ مثلا نمی تواند به اشیا مورد علاقه  خودش اشاره 
کند. - بازی های اجتماعی )مثلا بازی دالی یا قایم باشک( را انجام نمی دهد و یا به طور یک 
جانبه و با خودش انجام می دهد. یکی دیگر از مشکلات اصلی در اتیسم، اختلال جدی در 
برقراری ارتباط است. افراد دارای اتیسم در جنبه های مختلف رشد زبان، گفتار و ارتباط 
مشکل دارند. کودکان دارای اتیسم نمی توانند برای اهداف اجتماعی از زبان استفاده کنند. 
برای مثال نمی توانند برای برقراری رابطه  اجتماعی کلمات و زبان را به کار گیرند. نیمی از 
افراد دارای اتیسم هرگز از زبان و گفتار جهت ارتباط استفاده نمی کنند و در صورت استفاده 
از کلام در گفتار به مشکلاتی مانند تکرار طوطی وار جملات و کلمات، استفاده نادرست از 
ضمایر، فقدان آهنگ و ملودی معمول در کلام، تهی شدن کلام از معنا و مفهوم، استفاده 
نکردن از کلام برای برقراری ارتباط و استفاده نکردن از حروف ربط در گفتار برمی خورند.

اختلال شناختی در کودکان اتیسم
نیمی از کودکان دارای اتیسم هوش پایینی دارند. در برخی از این افراد هوش جزیره ای 
وجود دارد؛ به این معنا که کودک در یک یا چند زمینه )مانند نقاشی یا موسیقی( 
توانایی های قابل توجهی دارد، در حالی که ممکن است از نظر سایر توانایی ها مشکل داشته 
باشد. همچنین در آنها تفکر انتزاعی وجود ندارد؛ یعنی کودک نمی تواند خودش را به جای 
دیگران قرار دهد یا به مسائلی غیر از چیزهایی که به چشم می بیند، فکر کند. هر چه بهره  
هوشی در این افراد پایین تر باشد، احتمال بروز تشنج مغزی بالاتر می رود. توانمندی های 

حرکتی و درک لمسی نیز در این افراد بهتر از توانمندی درک مفاهیم نمادین است.
این کودکان با اشیا و وسایل ارتباط بهتری برقرار می کنند تا با انسان ها. علاوه بر این، آنها 
به جنبه های ناکارآمد اشیای غیرکاربردی وابستگی غیرمعمول دارند. همچنین حرکات 
تکراری بی هدف مثل تکان دادن دست ها، راه رفتن روی انگشتان پا، ردیف کردن یا 
چرخیدن اشیا در آنها دیده می شود. این کودکان به موقعیت ها و شرایط جدید واکنش های 
بسیار شدید نشان می دهند. آنها از چیزهای جدید، از افراد جدید، از تغییر دکوراسیون 
منزل و حتی تعویض اتومبیل خانوادگی شان به شدت می ترسند و به آن واکنش نشان 
می دهند. مهارت های بازی در این کودکان به شدت در سطح پایین است و نمی توانند 

بازی های اجتماعی انجام دهند.

با برداشتن ۹ گام، جوان تر از سن واقعی تان
 به نظر برسید

شاید محصولات ضد پیری تبلیغات گسترده ای داشته باشند، اما باید دانست بهترین راه 
برای جلوگیری از اثرات مرتبط با افزایش سن، در پیش گرفتن یک سبک زندگی سالم 
است.بسیاری از راهکارهای ساده و بکارگیری آنها در سبک زندگی تاثیرات دوچندانی نسبت 

به مصرف محصولاتی دارند که شاید به قصد جلوگیری از روند پیری به فروش می رسند.
خوابیدن به پشت: اگر عادت دارید که همیشه به پهلو دراز بکشید، در گونه ای که به 
بالش فشار وارد می کند، خطوطی ایجاد خواهید کرد و تعداد چروکهای پوستی آن سمت 
از صورت رو قطعا بیشتر خواهد نمود. به علاوه، خوابیدن به پشت این حسن رو دارد که نه 
تنها از بروز چروکهای پوستی در صورت، ممانعت می کند بلکه دردهای گردن و کمر را نیز 

کاهش داده و مانع از رفلاکس اسید معده می گردد.
مصرف چربی های سالم: اسیدهای چرب امگا ۳ باعث نرمی، لطافت و جوانی پوست 
هم می شوند زیرا عوامل التهاب زا در پوست مثل آکنه و پسوریازیس را کاهش می دهند.
اضافه کردن آنتی اکسیدان ها به رژیم غذایی: آنتی اکسیدان هایی مانند ویتامین های ای 
و ب برای پوست بسیار اثربخشند. آنتی اکسیدانها، از پوست در برابر رادیکالهای آزاد مضر 
محیط که به سلولهای پوستی صدمه میزنند، محافظت می کنند. رادیکالهای آزاد، الاستین 
و کلاژن سلولهای پوستی را از بین می برند و باعث شکستگی این سلول ها می شوند. برای 
مصرف هرچه بیشتر ویتامین های گروه ب گوشت مرغ و ماهی را فراموش نکنید. نخود 
نیز سرشار از ویتامین ب 6 برای گیاه خواران است. برای دریافت ویتامین ای می توانید از 

روغن سبوس گندم، تخم آفتابگردان و بادام استفاده کنید.
خرید محصولات پروبیوتیک: غذاهای تخمیر شده علاوه بر اینکه برای دستگاه 
گوارش مفید هستند، از پیری زودرس پوست نیز جلوگیری می کنند. غذاهای تخمیری، 

منابع بسیار خوب آنتی اکسیدان و ترکیبات ضدالتهاب نیز هستند.
مصرف پروتئین کافی: میزان نیاز روزانه زنان به پروتئین، 46 گرم است. پروتئین به 
سفتی و حفظ ساختار عضلات کمک نموده و از شل شدگی و افتادگی عضلات جلوگیری 
می کند و در نتیجه بدن فرد را جوان و با ثبات نشان می دهد. پروتئین در استحکام موها 

موثر است.
کاهش مصرف قند و شکر: مصرف بیش از حد این محصولات باعث التهاب پوست و 

پیری زودرس آن می شود.
ورزش: ورزش منظم باعث می شود بدن شما نسبت به همسالان خود ورزیده تر گردد. 
ضمن این که عرقی که بر روی صورت می نشیند، پیشرفت علائم پیری را در صورت 

شما، کندتر می کند.
مدیریت استرس: سلولهای افرادی که به افسردگی و استرس مبتلا هستند، سریعتر 
از کسانی که افسرده نیستند، دچار پیری می شوند. برای جلوگیری از پیری زودرس باید 
قدم به قدم پیش رفته و استرس را از زندگی خود به تدریج حذف کنید. می توانید از یوگا 

و مدیتیشن برای کاهش استرس کمک بگیرید.
کاهش مصرف نمک: خوردن غذاهای پر از سدیم و شور، باعث تجمع آب در بدن می 
شود. بنابراین، تعجبی ندارد که با خوردن این غذاها، صورت شما دچار ورم شده و به عنوان 
مثال، زیر چشمها دچار پف آلودگی شود. سعی کنید که مصرف نمک را کمتر کرده و برای 
طعم دهی به غذاها از سایر طعم دهنده های طبیعی و خوشمزه مثل فلفل چیلی، آب لیمو 
و سبزیجات معطر استفاده کنید. به این ترتیب، نه تنها ورم نمیکنید بلکه خطر بالا رفتن 

فشار خون و سکته هم در شما کمتر می شود.

علمی و سلامت 
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هر فردی دوست دارد از دندان هایی سفید و درخشان 
برخوردار باشد. اما فواید یک لبخند زیبا فراتر از جنبه های 

آرایشی است. 
به گزارش گروه سلامت عصر ایران ، پژوهشگران پیوند 
بین سلامت ضعیف دهان و دندان و بیماری هایی که 
قلب، مغز، و دیگر بخش های بدن را درگیر می کنند، 
شناسایی کرده اند. از این رو، رسیدگی به وضعیت دهان و 

دندان هرچه بیشتر اهمیت می یابد. 
همچنان به نخ دندان نیاز دارید 

استفاده از نخ دندان موضوعی است که نتایج مطالعات 
درباره آن یکدست نیستند. برخی مطالعات به این نکته 
در  تاثیر چندانی  دندان  نخ  از  استفاده  که  دارند  اشاره 
سلامت دهان و دندان ندارد، در شرایطی که برخی دیگر 
نتیجه ای متضاد را نشان می دهند. با این وجود، استفاده 

از نخ دندان عادتی است که ترک نکردن آن بهتر است. 
بیماری لثه شرایطی است که در کوتاه مدت شکل نمی 
گیرد و گاهی اوقات ممکن است چند سال طول بکشد. با 
گذشت زمان، باکتری ها می توانند بین دندان ها پنهان 
شده و افزایش یابند، که افزایش تولید اسیدی که موجب 
پوسیدگی دندان می شود را به همراه دارد. استفاده از نخ 
دندان به خلاص شدن از شر این باکتری های مزاحم 
کمک می کند. بهترین روش استفاده از نخ دندان بالا و 

پایین بردن عمودی آن بین دندان ها است. 
دهان می تواند اطلاعات بسیاری درباره سلامت 

شما ارائه کند 
دندان  و  دهان  بهداشت  که صرف  را  تلاشی  و  زمان 
خود می کنید می تواند نتایج ارزشمندی را به همراه 
داشته باشد. پژوهش ها نشان داده اند که شرایط لثه ها 
با موضوعات سلامت مختلفی پیوند خورده اند. چندین 
مطالعه پیوند بین بیماری لثه و بیماری قلبی را نشان داده 
اند. مطالعه ای که در سال ۲۰۱۵ توسط پژوهشگران کره 

ای انجام شد، نشان داد که عدم استفاده از مسواک و نخ 
دندان می تواند خطر ابتلا به فشار خون بالا را افزایش 
دهد. مطالعات دیگر ارتباط بین سلامت دهان و دندان و 
زایمان زودرس، آرتریت روماتوئید، بیماری آلزایمر، و حتی 
سرطان ریه را نشان داده اند. بنابر یک نظریه، بیماری لثه 
شکل گیری التهاب در سراسر بدن را تحریک می کند، که 

خطر ابتلا به بیماری را افزایش می دهد. 
آیا ترس دندانی دارید؟ این شرایط قابل درمان 

است 
اگر مراجعه به دندانپزشک شما را عصبی می کند، بدانید 
تنها فردی در جهان نیستید که این شرایط را تجربه می 
کند. از هر ۱۰ نفر، یک نفر چنان ترس شدیدی از مراجعه 
به دندانپزشک دارد، که وی را از انجام این کار باز می دارد. 
این شرایط می تواند تاخیر در درمان را موجب شود و در 
نهایت این افراد نیازمند انجام انواع مختلفی از عمل های 
جراحی دردآور باشند.  مطالعه ای که در سال ۲۰۱۵ 
در نشریهBritish Dental Journal منتشر شد، نشان داد 
که 7۹ درصد بیماران مضطرب که به طور میانگین پنج 
جلسه رفتار درمانی شناختی را پشت سر گذاشته بودند، 
بی نیاز از آرام بخش ها قادر به پشت سر گذاشتن جلسه 

درمان دندان خود بودند. 
گزینه دیگر شاید اندکی عجیب به نظر برسد، اما گوش 
دادن به آهنگ های آرامش بخش می تواند به کاهش 
اضطراب کمک کنند. اگر همچنان مضطرب و عصبی 
هستید، پیش از آغاز به کار این مساله را به دندانپزشک 
اطلاع دهید. اگر وی توجه خاصی به این مساله ندارد، بهتر 

است به دندانپزشک دیگری مراجعه کنید. 
بهترین روش برای مبارزه با تاول تبخالی 

چیست؟
اگر با مشکل تبخال روی لب های خود مواجه می شوید، 
ممکن است پدیدار شدن آنها در فصول سرد افزایش یابد. 

استرس، ترک خوردگی لب ها یا سیستم ایمنی ضعیف 
طی فصول سرد می توانند از دلایل شکل گیری این 
شرایط باشند.  به محض مواجهه با احساس سوزش و 
خارش که اغلب یک یا دو روز پیش از شکل گیری تاول 
تبخالی آغاز می شوند، به پزشک مراجعه کنید. وی می 
تواند آسیکلوویر، یک داروی ضد ویروس که می تواند 
مدت زمان بهبودی را به نصف کاهش دهد، را تجویز کند. 
همچنین، استفاده از داروهای آرامش بخش و ضد عفونی 
کننده بدون نسخه که می توانند به خشک کردن تبخال 

ها کمک کنند، توصیه می شود. 
خنده درمانی واقعی است 

لبخندی واقعی و زیبا می تواند عنصر قدرتمندی باشد. 
به عنوان مثال، طی یک مطالعه که در سال ۲۰۱4 انجام 
شد، بزرگسالانی که به مدت ۲۰ دقیقه یک ویدئو خنده دار 
را تماشا کرده بودند، در مقایسه با گروه کنترل که طی 
مدت زمانی مشابه به آرامی سر جای خود نشسته بودند، 
عملکرد بهتری در آزمون های حافظه داشتند. لبخند 
نخستین گام به سوی خنده است و به نظر می رسد 
افزایش ترشح اندورفین و دوپامین در مغز را موجب می 
شود، که احساس رضایت و شادی را در فرد ایجاد می 

کند. 
لبخند الکی می تواند پیامد داشته باشد 

شما می توانید لبخند زدن الکی را کنار گذاشته و به گونه 
های خود استراحت دهید، زیرا برخی پژوهش ها نشان 
داده اند که لبخند زدن اجباری به واقع ایده خوبی نیست. 
مطالعه ای که در سال ۲۰۱۱ انجام شد، نشان داد، افرادی 
که در تمام طول روز الکی لبخند به لب دارند، نسبت به 
آنهایی که به واقع و در موارد خاص لبخند می زنند، خود 

را کمتر درگیر کار احساس می کنند. 
هنگامی که الکی لبخند می زنید، یک احساس تنش یا 
ناآرامی ایجاد می شود که تجربه آن خوشایند نیست. به 

بیان دیگر، مردم چیزهای الکی را دوست ندارند. می توانید 
با تجسم خود در حال انجام دادن کاری که به آن علاقه 

دارید، یک بیان شادی طبیعی داشته باشید. 
برخی غذاها می توانند به دندان های شما آسیب 

وارد کنند 
غذاها و نوشیدنی هایی که در ادامه به آنها اشاره می شود 

می توانند به دندان های شما آسیب وارد کنند: 
نوشابه های رژیمی: نوشابه های رژیمی به اندازه نوشابه 
های معمولی می توانند با دندان های شما نامهربان باشند. 
اسید  و  فسفریک  اسید  اغلب حاوی  ها  نوشیدنی  این 
سیتریک هستند که می توانند مینای دندان را از بین 

ببرند. 
را  ها  دندان  لک شدن  تواند  می  قرمز  شراب: شراب 
موجب شود، این در شرایطی است که تمامی شراب ها 
اسیدی هستند، از این رو می توانند موجب فرسایش 
مینای دندان ها شوند و آنها هرچه بیشتر مستعد لک 

شدن و حساسیت شوند. 
میوه های خشک: میوه های خشک چسبنده بوده و 
محتوای قند بالایی دارند که می تواند به پوسیدگی دندان 
ها منجر شود. بهترین گزینه در میان میوه های خشک 
کشمش است زیرا می تواند رشد برخی باکتری های دهان 

را سرکوب کند. 
یخ: جویدن یک ماده سخت می تواند به مینای دندان 
آسیب وارد کند. پس به خاطر سلامت دندان ها بهتر است 

از جویدن یخ یا خوراکی های سخت دیگر پرهیز کنید. 
پوره سیب زمینی: غذاهای پر از نشاسته مانند پوره سیب 
زمینی به دندان ها می چسبند. چیپس سیب زمینی که 
خرده های آن می تواند درمیان دندان ها گرفتار شود نیز 
خوراکی خوبی نیست. پس از خوردن این قبیل غذاها 
استفاده از نخ دندان برای خارج کردن ذرات باقیمانده غذا 

از میان دندان ها را فراموش نکنید.

وقتی لبخند 
از شرایط سلامت شما

 سخن می گوید! 

 

اداره تحقیقات نیروهای دریایی ارتش آمریکا موفق 
به تولید نوعی پای مصنوعی شده که هم راحت 
از آن برای  تر قابل استفاده است و هم می توان 
شناسایی موارد ابتلا به عفونت و همین طور فشار 

استفاده کرد.
استفاده از پاهای مصنوعی موجود در بازار علیرغم 
پیشرفت های به عمل آمده ممکن است هنوز هم 
برای افراد معلول دردناک باشد و به علت فشارها و 

دیگر مشکلات موجب بروز عفونت در افراد شود.
از همین رو، پژوهشگران پای مصنوعی هوشمند 
و راحت تری تولید کرده اند که سرهم کردن و باز 
به سادگی  آن  دهنده  تشکیل  های  بخش  کردن 
ممکن است و همچنین کنترل و نظارت بر عملکرد 
آن برای شناسایی موارد ابتلا به عفونت یا وارد آمدن 

فشار با استفاده از تعدادی حسگر صورت می گیرد.
میزان سازگاری این پای مصنوعی در تماس با 
دیگر اجزای باقی مانده بدن معلول هم به طور آنی 
قابل کنترل است تا فشار زیاد باعث ضایعات بیشتر 
برای معلولان نشود. در تولید این اجزای مصنوعی از 
تیتانیوم هم استفاده شده و تعدادی حسگر زیستی 
نیز برای اندازه گیری دمای بدن، میزان pH و غیره 
در درون آن تعبیه شده است. انتقال این داده ها به 
تجهیزات پزشکی و الکترونیک به صورت بی سیم 
ممکن است. در حال حاضر تنها یک نمونه اولیه از 
این پای مصنوعی تولید شده و زمان عرضه نسخه 

نهایی آن مشخص نیست.

ساخت هواپیمای الکتریکی تا ۲۰۲۲ میلادیتولید پای مصنوعی هوشمند با قابلیت شناسایی عفونت
استارت آپی قصد دارد تا ۲۰۲۲ میلادی یک هواپیمای الکتریکی با حداکثر سرعت ۵47 
کیلومتر برساعت بسازد. این هواپیما با یک بار شارژ مسافت 7۰۰ کیلومتر را طی می کند.

استارت آپ Zunum Aero  با پشتیبانی دو شرکت جت بلو و بویینگ فعالیت می 
کند. این شرکت قصد دارد تا ۲۰۲۲ میلادی یک هواپیمای الکتریکی  هیبریدی بسازد. 
درهمین راستا این استارت آپ مشخصات طرحی برای هواپیمایی با ۱۲ صندلی را منتشر 

کرده است.
طبق طراحی های منتشر شده حداکثر هواپیمای هیبریدی الکتریکی  ۵47 کیلومتر 
برساعت است و می تواند با یک بار شارژ مسافت ۱۱۲6 کیلومتر را طی کند. این هواپیما 

۸۰ درصد گازهای گلخانه ای و سروصدای کمتری منتشر می کند.
باتری های هواپیما با بال های آن یکپارچه شده است و به گفته شرکت سیستم نیرو 
محرکه آن نیز با توجه به فناوری های نوین ساخته می شود تا هرنوع باتری را بتوان در آن 
به کار برد.  استراتژی اصلی این شرکت ساخت هواپیماهای هیبرید الکتریکی است تا از 
ساعات طولانی پرواز و هزینه های کلان بلیت های هواپیما بکاهد. این شرکت امیدوار است 
که  بتواند از هواپیمای هیبریدی خود در پروازهای منطقه ای به کار گیرد. درهمین راستا 
ادعا می کند مدل منطقه ای آن  پرواز 4:۵۰ دقیقه ای میان بوستون تا واشنگتن را به ۲:۳۰ 

دقیقه بکاهد.  پروازهای آزمایشی هواپیمای این استارت آپ  در ۲۰۱۹ آغاز می شوند.

توسعه یک نانوپچ کوچک برای درمان فلج 
اطفال

محققان موفق به توسعه یک نانوپچ ارائه کننده واکسن شدند که می تواند به بیماری 
فلج اطفال خاتمه دهد.

 ،Vaxxas این پچ که توسط دانشمند دانشگاه کوئینزلند در استرالیا ساخته شده و توسط
یک شرکت مستقر در سیدنی تجاری سازی شده، دارای سوزن های میکروسکوپی است 

که واکسن را مستقیما به سلول های ارائه کننده آنتی ژن زیر سطح پوست ارائه می کند.
این یک مزیت بزرگ محسوب می شود چرا که نیازی به استفاده از سرنگ نبوده و واکسن 

به طور موثرتری به بدن رسیده و میزان کمتری از آن مورد نیاز است.
طبق آخرین پژوهش انجام شده، این نانوپچ توانسته پاسخ ایمنی قوی را در موشها در 
برابر بیماری فلج اطفال بوجود بیاورد. استفاده از این پچ بسیار راحت بوده و در مناطقی که 
بیماری فلج اطفال هنوز ریشه کن نشده، قابل حمل و توزیع می شود. تاکنون این فناوری 
تنها بر روی حیوانات آزمایش شده و فاز آزمایشات انسانی آن به زودی انجام خواهد شد. 
استفاده از این واکسن آسان بوده و ساخت آن هزینه زیادی ندارد و همچنین در ساخت آن 
از پودر خشک واکسن استفاده شده که حمل آن آسان است. از این پچ یک روز می توان به 

عنوان یک روش استاندارد برای ارائه واکسن های فلج اطفال کرد.

تولید لباس ورزشی خنک کننده توسط 
محققان کشور

یکی از شرکت های صنعتی فعال در حوزه نانو الیاف، نخ خنک کننده ای برای تولید 
لباس ورزشی عرضه کرده است که نانوذرات به کار رفته در آن موجب کاهش دمای 
پوست می شود. یکی از شرکت های تولیدکننده نخ و از پیشگامان استفاده از فناوری نانو 
در تولید الیاف موفق به تولید نخ های ضدمیکروب حاوی نانوذرات نقره و همچنین توسعه  
انواع منسوجات و پوشاک ضدمیکروب شود. این شرکت با اجرای مطالعاتی موفق به 
ارائه محصول جدیدی با نام تجاری کولتکس )COOLTEX( به بازار شد. این محصول 
دارای تایید آزمایشی نانومقیاس از ستاد ویژه  توسعه  فناوری نانو است. نخ خنک کننده 
COOLTEX از فناوری تغییر شکل سطح مقطع و استفاده از نانوذرات برای افزایش انتقال 

رطوبت بهره می گیرد. سرعت تبخیر آب از 
سطح منسوجات تهیه شده از این الیاف 
سبب کاهش دمای پوست در محل تماس 
با پارچه شده و حس خنکی و خشکی و 
در پی آن احساس راحتی بیشتر را ایجاد 
می کند. نخ خنک کننده حاوی نانوذراتی 
از قابلیت موئینگی رطوبت و  است که 
پخش سریع رطوبت بر سطح پارچه و 
در  است.  برخوردار  سریع  خشک شدن 
این  صنعتی  شرکت  این  حاضر  حال 
محصول نانویی را به صورت انبوه تولید 
می کند و نمونه  اولیه  پوشاک ورزشی از این 
نخ را به روش بدون درز تولید کرده است.

نیازهای حرفه ای و شخصی افراد در گذر زمان به طور مرتب تغییر می کند و لذا 
استفاده از لوازم خانگی و اداری منعطف و قابل تغییر روز به روز اهمیت بیشتری پیدا 
می کند. اکثر میزهایی که ما از آنها استفاده می کنیم، ابعاد، شکل ظاهری و ارتفاع ثابت 
و غیرقابل تغییری دارند. اما میز Modulos به گونه ای طراحی شده که قادر به تامین 
نیازهای متنوع افراد باشد. بخش های متنوع این میز را می توان از آن جدا یا دوباره 
سرهم کرد تا میزی با حاشیه های صاف یا دارای انحنا در اختیار داشت. همچنین امکان 
استفاده از بخش های دارای شارژر بی سیم هم برای میز یادشده در نظر گرفته شده 
است. از جمله دیگر امکانات این میز می توان به هاب یو اس بی، بخش های ویژه برای 
نگهداری قلم و خودکار و غیره اشاره کرد. پیکربندی این میز با توجه به نحوه استفاده از 
آن بارها و بارها قابل تغییر است و می توان از آن به عنوان یک میز اداری بزرگ استفاده 
کرد یا آن را کوچک تر کرده در اتاق  پذیرایی قرار داد یا حتی آن را به یک میز بلند با 

بخش های صاف یا مدور مختلف مبدل کرد.
برخی بخش های این میز به گونه ای خاص برای گذراندن انبوهی از سیم ها یا ابزار 
جانبی دیگر دارای حفره هایی است و در کناره های برخی از آنها هم پریزهای برق تعبیه 
شده است.  تمامی قطعه چوب های این میز ۳۵ در ۳۵ سانتیمتری هستند و برای 

اتصال آنها به هم از پین های چوبی و فلزی استفاده می شود. همچنین پایه های چوبی 
و آلومینیومی برای تنظیم ارتفاع میزهای یادشده قابل استفاده است. قیمت مدلهای 

مختلف این میز با اجزا و پایه های متنوع از ۹۸۵ تا ۱۲۱۵ دلار در نوسان است.

گوگل همراه با معرفی گوشی جدیدش موسوم به 
"Pixel ۲" یک موتور جستجوی تصویری معرفی کرد.

با این که گوگل اخیرا سخت افزارهای جدید و متنوعی 
ارائه کرده، اما نرم افزار موتور جستجوی تصویری این 

شرکت به نام "لنز" جالب ترین آنها است.
موتور  یک  گوگل،  لنز  جدید،  ارائه های  میان  در 
 Pixel" جستجوی تصویری است که در گوشی جدید
۲" بارگذاری می شود. ساندار پیچای، مدیر عامل گوگل، 

این ویژگی را برای اولین بار در ماه مه معرفی کرد، اما 
نحوه عملکرد آن اکنون توضیح داده شده است. گوگل 
می گوید که در حال حاضر، "لنز" فقط "پیش نمایش" 
است و گوگل در آینده یک نسخه بتا ارائه خواهد کرد.

قابلیت  "پیکسل ۲"  در  تنها  "لنز"  که  آنجایی  از 
استفاده دارد، اکثر مردم نمی توانند آن را تجربه کنند. اما 
"لنز" با این وجود باز هم یک ویژگی هیجان انگیز است.

عمل  هوشمند  بین  ذره  یک  مانند  اساسا  "لنز" 
می کند. با استفاده از دوربین گوشی می توانید چیزهایی 

مانند آثار هنری، نشانه ها و فیلم ها را جستجو کنید.
همه کاری که باید انجام دهید این است که دوربین 
خود را روی شی مورد نظر متمرکز کنید و دکمه "لنز" 
را در برنامه دوربین خود فشار دهید. "لنز" پس از آن 
می تواند شناسایی آنچه شما آن را دنبال می کنید انجام 

داده و اطلاعات مربوطه را برای شما مهیا کند.
یکی دیگر از ویژگی های جذاب "لنز" این است که 
شما می توانید آن را روی چیزی مانند آگهی بگیرید 
و برنامه به طور خودکار آدرس اینترنتی، آدرس ایمیل 
یا شماره تلفن مربوطه را بدون نیاز به اینکه به صورت 

دستی آن را تایپ کنید برای شما نمایش می دهد.
یا برای مثال اگر یک آدرس ایمیل را با لنز اسکن 
کنید گوگل مستقیما امکان فرستادن ایمیل به آن 
شما  برای   Gmail سرویس  از  استفاده  با  را  آدرس 
فراهم می کند. گوگل اعلام کرده است که قصد دارد 
ویژگی های لنز را به طور مداوم اضافه کند، از جمله 

قابلیت استفاده از لنز در دستیار گوگل.
 این به این معنی است که ویژگی لنز در نهایت به 
دستگاه های iOS خواهد رسید، زیرا شما هم اکنون 
می توانید از دستیار گوگل بر روی آیفون خود استفاده 
کنید. لنز گوگل شبیه به "Pinterest Lens" است که 
در فوریه گذشته معرفی شد و لنز با این که از آن الهام 

گرفته اما تفاوت های بسیاری دارد.
امکان  به عنوان مثال، "Pinterest Lens" به شما 
به سمت یک جفت کفش  را  می دهد دوربین خود 
بگیرید و مدلهای مشابه را مشاهده کنید و ایده هایی 

برای چگونگی استفاده از آنها بدست آورید.
ویژگی "Pinterest" کمتر روی شناسایی یک آیتم 

دقیق نسبت به موارد مشابه و مرتبط تمرکز دارد.

تولید میزی با قابلیت تغییر سریع ابعاد، ارتفاع و شکل ظاهری

دوربین گوشی را به موتور جستجو تبدیل کنید
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مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی استان قم :

فرهنگ قرض الحسنه باید در بخش صنعت 
گسترش یابد 

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم خواستار هم افزایی مسوولان در جهت قرار دادن 
هدفمند تسهیلات بانکی در اختیار فعالان تولید و اشتغالپایدار در استان شد گفت : سودهای 
بانك ها به مشکلی برای تولید کنندگان تبدیل شده است و در این بخش نیز بایستی فرهنگ 

قرض الحسنه در بخش صنعت گسترش یابد.
امیرطیبی نژاد در دیدار با رئیس صندوق کارآفرینی امید استان اظهارداشت: مهمترین 
اولویت مجموعه برنامه ها و اهداف شرکت شهرك های صنعتی استان حمایت از کارآفرینی 
به منظور توسعه تولید و اشتغال پایدار در سطح شهرك های صنعتی است.وی با بیان اینکه 
برای دست یابی به اقتصاد مقاومتی لازم است ثروت موجود در جامعه تبدیل به سرمایه شود 
تصریح کرد: بخش قابل توجهی از ثروت جامعه با عنوان منابع مالی به حالت راکد درآمده 
است که می بایست به صورت هدفمند و در قالب تسهیلات کم بهره در اختیار صنعتگران قرار 
گیرد.طیبی نژاد با تقدیر از هم افزایی مناسب صندوق کارآفرینی امید در استان با واحدهای 
تولیدی گفت: سودهای بانك ها به مشکلی برای تولید کنندگان تبدیل شده است و در این 
بخش نیز بایستی فرهنگ قرض الحسنه در بخش صنعت گسترش یابد.وی با اشاره به نیاز 
مالی کسب و کارهای کوچك ومتوسط توضیح داد: در سطح صنایع کوچك و خوشه های 
کسب وکار، وام های کم بهره و قرض الحسنه هرچند به میزان کم می تواند بخش قابل 
توجهی از مشکلات واحدها را برطرف کند و سبب احیا و رونق بسیاری از صنایع کوچك 
خانگی مانند بافت فرش دستباف شود.مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم حضور 
بانك ها در کنار فعالان خوشه های کسب و کار برای تامین مواد اولیه کالای تولیدی را از 
دیگر راه های مناسب حمایت جدی بانك ها از فعالان بخش تولید و اشتغال عنوان کرد و 
گفت:  با تزریق منابع مالی به تولید توسط بانك ها و یا نظارت ایشان ضمن افزایش تولید و 
بالا رفتن قدرت رقابت تولید کنندگان در صادرات و حضور جدی در بازارهای منطقه ایی می 
شود.غلامرضا ترک سرپرست صندوق کارآفرینی امید استان نیز در این دیدار با استقبال از 
گسترش همکاری با واحدهای تولیدی شهرك های صنعتی قم گفت: بدنبال آن هستیم تا با 
تمام ظرفیت موجود و شناسایی واحدهای توانمند و دانش بنیان و تامین اعتبارات مورد نیاز 
آنها در راستای رونق تولید و اشتغال پایدار در قم گام برداریم ومعتقدیم همکاری نزدیك دو 

مجموعه می تواند ما را در رسیدن به اقتصاد مقاومتی کمك کند.

طی 6 ماه نخست امسال انجام شد؛

واکسیناسیون یک و نیم میلیون رأس دام در قم
 مدیرکل دامپزشکی استان قم از واکسیناسیون یک و نیم میلیون رأس دام در 6 ماه 

نخست امسال و افزایش ۲۰ درصدی این شاخص نسبت به سال گذشته خبر داد. 
محمد مهدی رفیعی در نشست خبری که قبل از ظهر شنبه به مناسبت هفته دامپزشکی 
در سالن جلسات اداره کل دامپزشکی قم برگزار شد، استان قم را از فعال ترین استان ها در 
حوزه دامپزشکی برشمرد و اظهار کرد: قم از نظر پرورش پولت رتبه چهارم کشوری را با 

ظرفیت پرورش ۲ میلیون و ۹۰۰ هزار قطعه پولت دارا است.
وی تراکم پرورش دام و طیور در استان قم را هم بسیار بالا ارزیابی کرد و گفت: از نظر 
تراکم ظرفیت به سطح استان قم در حال حاضر تراکم مرغداری های پولت استان قم ۱6 

برابر میانگین کشوری است.
به گفته مدیرکل دامپزشکی استان قم در حوزه مرغداری های تخم گذار نیز استان قم از 
تراکم بسیار بالایی برخوردار است و با ظرفیت ۸ میلیون و ۲۰۰ هزار قطعه مرغ تخم گذار 

رتبه ششم کشوری را داراست.
وی با اشاره به تولید سالانه بیش از 6۸ هزار تن تخم مرغ در استان قم، تصریح کرد: این 
تراکم بسیار بالایی که زمینه مرغ تخم گذار در استان قم حادث شده است استان قم را به ۱۲ 

برابر میانگین مرغداری های تخم گذار کشور رسانده است.
رفیعی به مرغداری های گوشتی هم اشاره کرد و گفت: ظرفیت پرورش مرغ گوشتی ۵ 
میلیون و 7۰۰ هزار قطعه است که ۳6 و نیم هزار تن گوشت مرغ در سال تولید می کنند و 

از این منظر هم 6 برابر میانگین کشوری در استان تراکم داریم.
تراکم بالای دام در قم

وی تأکید کرد: این حجم گسترده از تراکم دام و طیور در استان قم یک مزیت اقتصادی 
برای استان است و از طرفی وظیفه دامپزشکی را برای نظارت و تأمین سلامت دام و طیور، 

فراورده های دامی و البته انسان بسیار سنگین می کند.
مدیرکل دامپزشکی استان قم با بیان اینکه استان قم در زمینه دام هم از استان های 
پرتراکم کشور است، اظهار کرد: ظرفیت پرواربندی در مجتمع جعفرآباد و دامشهر در استان 
قم ظرفیت بسیار بالایی است و بیش از 6۰ درصد جمعیت گاو و گوساله استان جمعیت 

پرواری است.
رفیعی ادامه داد: در جمعیت پرواری با توجه به اینکه باید دائماً دام جدید ورود پیدا کرده 
و پرورش یابد و این تردد بالا و جابه جایی دام در مراکز پرواربندی کار کنترل بیماری ها را در 

دام سخت تر و سنگین تر می کند.
وجود ۵00 هزار رأس دام سبک در قم

وی به جمعیت دامی استان قم هم اشاره کرد و افزود: ۳۰۰ هزار رأس گوسفند و بز و ۲۰۰ 
هزار رأس جمعیت پرواربندی هر سال در استان قم پرورش پیدا می کند و به طوری کلی 

۵۰۰ هزار رأس دام سبک در استان قم وجود دارد.
مدیرکل دامپزشکی استان قم با اشاره به جمعیت دام سنگین استان نیز، تأکید کرد: ۱۱7 
هزار رأس گاو و گوساله در استان قم نگهداری می شوند که ۲7 هزار رأس گاو شیری و ۹۰ 

هزار رأس پرواری هستند و ۵۱ هزار تن گوشت قرمز و ۱4۵ هزار تن شیر تولید می کنند.
وی با ارائه گزارشی از فعالیت های اداره کل دامپزشکی استان قم در 6 ماه نخست امسال 
اظهار کرد: در این مدت ۳4۱ هزار رأس دام سنگین یعنی گاو و گوساله و یک میلیون و ۱6۵ 
هزار رأس گوسفند و بز و مجموعه حدود یک و نیم میلیون رأس دام واکسیناسیون شده 

است که حجم این عملیات نسبت به سال گذشته ۲۰ درصد افزایش داشته است.
افزایش تست سل و تب مالت

رفیعی با تأکید بر اینکه سل و تب مالت از مهم ترین بیماری های مشترک انسان و دام است، 
افزود: در 6 ماه اول امسال بیش از ۱6 هزار رأس گاو تست سل و تب مالت شده اند که این 

عملیات نسبت به سال گذشته ۱7 درصد افزایش داشته است.
وی افزود: در همین مدت ۸۰۰ هزار مترمربع از جایگاه های دامداری با انواع سموم ضد 
انگل های خارجی سم پاشی شده است که سموم رایگان در اختیار مراکز دامداری های قرار 
گذاشته شدند و 4۸۰ هزار مترمربع ضدعفونی اماکن دامی داشتیم که این عملیات هم نسبت 

به مدت مشابه سال گذشته ۲ و نیم برابر شده است.
مدیرکل دامپزشکی استان قم با تأکید بر اهمیت نقش نظارتی دامپزشکی در استان قم، 
اظهار کرد: شاخص های اختصاصی در این نظارت مهم ترین بحث است که استان قم اخیراً 
توانسته است در جشنواره شهید رجایی موفق به کسب رتبه برتر در شاخص های اختصاصی 
شود. وی افزود: به رغم مساحت کم استان قم که در رتبه یکی مانده به آخر قرار دارد از حجم 
بالایی از تراکم دام و طیور برخوردار است به طوری که از نظر حجم عملیات و میزان فعالیت ها 

یکی از استان های فعال و همیشه جز ۲۰ استان اول در کشور هستیم.

اعضای بدن کودک هفت ساله قمی اهدا شد 
کارشناس مسئول واحد پیوند اعضای دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: خانواده ای فداکار در 
قم با اهدای قلب، کبد، ۲ کلیه و برخی از نسوج کودک هفت ساله خود که دچار مرگ مغزی 

شده بود، به چندین کودک بسیار بد حال حیات و زندگی دوباره بخشیدند. 
به گزارش روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، ولی الله صمدی در گفت و گویی 
افزود: محمدامین هفت ساله که به اتفاق خانواده برای عزاداری سیدالشهدا)ع( ازتهران 
به شهرستان نایین رفته بودند، متاسفانه در هنگام بازگشت در نزدیکی شهر قم دچار 
سانحه می شوند.وی ادامه داد: در این حادثه ۲ کودک خانواده به نام های ثنای ۱۱ ساله و 
محمدامین هفت ساله دچار ضربه مغزی و توسط اورژانس ۱۱۵ قم به سرعت به بیمارستان 
شهید بهشتی منتقل شدند.وی ابراز داشت: باوجود تلاش تیم پزشکی متاسفانه به علت 
شدت حادثه، ثنا در همان لحظات اول در اورژانس بیمارستان جان باخت و محمدامین نیز 
در بخش ICU بستری که با توجه به شدت حادثه و ضربه شدید مغزی، بعد از سه روز، 
دچار مرگ مغزی می شودصمدی ادامه داد: پس از اعلام مرگ مغزی توسط پزشکان معالج 
و تایید مرگ مغزی این کودک هفت ساله توسط تیم تایید کننده مرگ مغزی دانشگاه 
علوم پزشکی قم و بر گزاری چندین جلسه با خانواده داغدار و اخذ رضایت از این خانواده، 
جهت اهدای عضو به بیمارستان شریعتی تهران اعزام شدند. وی گفت: قلب، کبد، ۲ کلیه 
و برخی از نسوج این عزادار خردسال امام حسین)ع( به کودکان بیمار و نیازمند در لیست 
پیوند وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی پیوند شد.در سال جاری ۱۱ مورد اهدای 

عضو در قم انجام شده است.

۱۷۰ کیلوگرم شیرینی و ماست فاسد در قم 
معدوم  شد

 بازرسان مرکز بهداشت قم در بازدید از چند قنادی و مرکز تولید و عرضه شیرینی و لبنیات 
۱7۰ کیلوگرم شیرینی، ماست و دوغ فاسد را کشف و معدوم کردند. 

به گزارش دانشگاه علوم پزشکی قم، سرپرست معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی 
قم گفت: با پیگیری و بررسی های انجام شده توسط کارشناسان این معاونت، 6۰ کیلوگرم 

شیرینی فاسد در استان معدوم سازی شد.
محمد جواد باقری بیان داشت: همچنین در این بازرسی ها ۳۰ کیلوگرم آرد تاریخ مصرف 

گذشته به همراه مقادیری رنگ و اسانس غیر مجاز نیز کشف شد.
وی گفت: همچنین در راستای رسیدگی به شکایت مردمی کارشناسان مرکز بهداشت به 
اتفاق نمایندگان سازمان صنعت، معدن تجارت به مرکز توزیع مواد لبنی مراجعه کرده و 7۰ 

کیلوگرم  ماست و دوغ فاسد را کشف و معدوم کردند.
سرپرست معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم تصریح کرد: از شهروندان می خواهیم 

اینگونه موارد را در صورت مشاهده به شماره ۱۹۰ اطلاع دهند.

انتقال و انعکاس صحیح پیام عاشورا و ترویج فرهنگ 
این نهضت بزرگ، رسالتی خطیر است که بر عهده تمام 
شیفتگان و پیروانان اهل بیت)ع( قرار دارد اما نفوذ برخی 
بدعت ها و خرافه ها در این آیین به ماهیت آن ضربه وارد 
ساخته و شرایط را برای سوءاستفاده دشمنان به منظور 

تخریب چهره اسلام حقیقی فراهم می آورد. 
امام  شهیدان  سالار  و  سید  عزاداری  مراسم  برگزاری 
حسین)ع(، سبب برانگیخته شدن شور و شعور حسینی در 
فضای کشور می شود، در این میان ورود برخی بدعت ها 
و تحریف ها در این آیین، ضرورت رویارویی با آنها را بیش 
از پیش آشکار می سازد و این موضوع وظیفه مهمی را بر 
عهده نهادها و سازمان های فرهنگی می گذارد تا با آگاه 
سازی، تبیین و ترویج فرهنگ عاشورایی، زمینه لازم برای 
برپایی سوگواری هایی به دور از بدعت و خرافه فراهم کنند. 
آیت الله خامنه ای مقام معظم رهبری در دیدار با زایران 
فروردین ۱۳7۳ خورشیدی  یکم  حرم مطهر رضوی در 
در ارتباط با ورود برخی بدعت ها در عزاداری های امام 
حسین)ع( فرمودند: »بزرگترین دشمنی با اسلام، همین 
است که کسانی به نام اسلام، به نام دین خدا و به نام محبّت 
اهل بیت)ع(، خرافاتی را اشاعه دهند که وقتی کسانی از این 
خرافات اطّلاع پیدا می کنند، بگویند »اگر اسلام این است، 
ما این اسلام را نمی خواهیم!« این، ضربه بزرگی است.« 
پژوهشگر گروه اطلاع رسانی ایرنا با توجه به اهمیت آسیب 
شناسی عزاداری های محرم و ضرورت نهادینه ساختن 
ارزش های قیام عاشورا با آیت الله »سید هادی رفیعی پور« 
موسس و مدیر موسسه علمی و پژوهشی امام هادی)ع( و 
»جعفر بای« محقق، آسیب شناس اجتماعی و استاد به 

گفت وگو پرداخت. 
متن گفت وگوی ایرنا را در ادامه می خوانیم:

انتقال صحیح پیام عاشورا چه تاثیرها و پیامدهایی 
خواهد  جوان  نسل  ویژه  به  جامعه  فرهنگ  بر  را 

داشت؟
با چهره حکومت دینی،  الله رفیعی پور: یزید  **آیت 
حادثه کربلا را رقم زد و در دنیای کنونی نیز استکبار، پشت 
نقاب حقوق بشر، انواع جنایت ها را مرتکب می شود و با 

انتقال صحیح پیام نهضت امام حسین)ع( و این که چگونه 
ایشان می خواست توحید، یکتا پرستی، عدالت و اخلاق را 
در جامعه اسلامی نهادینه کند، می توان در برابر دسیسه 
های استکبار ایستاد و با ظلم مبارزه کرد. احیای اخلاق 
اسلامی از دیگر هدف های متعالی سید و سالار شهیدان)ع( 

به شمار می رود.
** جعفربای: فلسفه حقیقی نهضت عاشورا، آزادیخواهی 
برای بشریت به شمار می رود. ارزش های قیام کربلا با 
فطرت و سرشت آدمی پیوند خورده و بشر به طور ذاتی 
آزادیخواه و ظلم ستیز است و مظلوم نوازی جزو سرشت 
آن محسوب می شود و با توجه به استواری حماسه عاشورا 
بر این ۲ اصل، امام حسین)ع( در میان دیگر دین ها و 
اقلیت های مذهبی نیز از جاذبه بسیاری برخوردار است و 

دوستداران فراوانی دارد. 
قیام عاشورا در واقع نهضتی جهانی و فرااسلامی بود که 
ضد ظلم، حامی مظلوم و مدافع حق به شمار می رفت. با 
تبیین این مساله برای نسل جوان می توان آنها را به طرف 

این ارزش ها جذب و حقیقت پیام رخداد کربلا را به درستی 
منتقل کرد اما با رسوخ خرافه هایی که با عقلانیت سازگاری 
ندارد و در تضاد با خرد بشری است، نسل جوان از این ارزش 

ها دلزده و دلسرد خواهد شد.
ایجاد چه بدعت هایی در عزاداری های محرم را 
سبب به وجود آمدن انحراف در تبیین اهداف حقیقی 
این  رسوخ  علت  و  دانید  می  عاشورا  قیام  پیام  از 

بدعت ها چیست؟
آیت الله رفیعی پور: امویان برای آن که حقیقت و چرایی 
قیام امام حسین)ع( به فراموشی سپرده شود، بدعت هایی 
در مراسم این روز نهادند اما به برکت وجود ائمه اطهار)ع( 
اصالت این قیام حفظ شد اما این آیین ها و مراسم به مرور 
زمان بر اثر برخی اعمال سلیقه ها که با نظر شارع مقدس 
سازگار نیست، دچار انحراف شده است. امروزه دیده می 
شود در برخی از روضه هایی که در عزاداری های محرم 
خوانده می شود، نسبت هایی به خانواده رسول خدا)ص( و 
ائمه اطهار)ع( می دهند که در شان اهل بیت)ع( نیست. در 

شماری از تعزیه ها نیز سخنان و رفتارهایی صورت می گیرد 
که مناسب نیستند، هر چند اینها جنبه هایی از احساسات 
و عواطف را برای بیان مظلومیت ائمه)ع( بیان می کنند اما 
استفاده از هر ابزاری برای این منظور، مورد تایید نیست. 
از دیگر مظاهر انحراف در عزاداری های محرم، مساله قمه 
زنی به شمار می رود و با توجه به آن که درباره قمه زدن 
روایتی وجود ندارد پس باید دید این سنت از کجا وارد دین 
شده است. مراجع عظام نیز در این ارتباط فتوا داده و آن را 
حرام اعلام کرده اند. انعکاس تصویرهای مربوط به این رفتار، 
موجب سوءاستفاده دشمنان و به ابزاری برای تخریب دین 

اسلام تبدیل خواهد شد.
از  عاشورا  روز  در  که  است  آمده  ها  روایت  در 
خوردن و آشامیدن امساک شود اما امروزه عکس 
این عمل صورت می گیرد. مرحوم محدث قمی در 
کتاب شریف مفاتیح نقل می کند »روز عاشورا روز 
امساک است« اما در این روز اسراف و زیاده روی 
روی می دهد که از دیگر بدعت های وارد شده به این 

آیین محسوب می شود.
 جعفربای: عزاداری های مراسم عاشورا سبب می شود 
تا مسلمانان هر سال با عشق، علاقه و با تمام وجود آن را 
پاس نگاه دارند و باشکوه تر از گذشته این مهم را برگزار 
کنند اما این سنت و آیین مذهبی در طول تاریخ دستخوش 
ناهنجاری های بسیاری شده است که گاهی آن را از فلسفه 
اصلی جدا می سازد و به انحراف می کشاند. بعضی از این 
بدعت ها، حکایت از ورود آیین ها و مراسم های قومی و 
قبیله ای دارد که با مسایل مذهبی پیوند خورده و آن را به 
شکل یک سنت شبه مذهبی درآورده که فلسفه وجودی 
این بدعت ها با احکام مذهبی در تضاد است به عنوان مثال 
یکی از این آیین ها قمه زنی محسوب می شود در حالی که 
دین مبین اسلام، هرگونه آسیب رسانی به بدن را ناشایست 
و حرام می داند و ایجاد جراحت بر بدن، گناهی کبیره به 
شمار می رود. این خرافه ها بیشتر از فقر فرهنگی جوامع 
نشات می گیرد، بنابراین می بایست پیروانان سیره امام 
حسین)ع( برای هر رفتار خویش توجیهی عقلانی داشته 

باشند.

در گفت و گو با کارشناسان مطرح شد؛ 

تبیین چهره حقیقی نهضت عاشورا با خرافه زدایی و بدعت ستیزی 

سالمندان در فرهنگ ما، برکت و چشم چراغ خانواده محسوب می شوند و حامل 
تجارب فراوانی هستند از این رو باید با برنامه ریزی مناسب، این تجربیات ارزشمند و 

گرانبها در اختیار جوانان و آینده سازان قرار گیرد. 
سالمندان در واقع همان جوانان دیروز هستند که گذر زمان قامتشان را خمیده کرده 
و بهتر است برای کاهش هزینه های جامعه از آنان به عنوان یک سرمایه و پتانسیل 
نگریسته شود زیرا سرشار از تجربه هستند.پیری جمعیت و سالمندی یک پدیده غیر 
قابل انکار و پیش روی همه جوامع بشری است ،می توان با برنامه ریزی مناسب از سویی 
از تجربیات آنها استفاده کرد و از سویی هم با اتخاذ تدابیر لازم برای رسیدگی به امور 

سالمندان آینده ،شرایط را برای نگهداری و تامین رفاه مادی آنان تلاش کرد.
**ضرورت تحقیقات تخصصی جمعیت شناسی

رئیس موسسه مطالعات جمعیتی کشور بر ضرورت تحقیقات تخصصی 
جمعیت شناسی

تاکید کرد و گفت :نبود شناخت درست تحولات جمعیتی و نگرش تک بعدی به این 
تحولات موجب ارائه طرح ها و برنامه های جمعیتی به صورت ناقص و شتابزده می شود 
که در صورت اجرا، نه تنها مفید نخواهد بود،بلکه گاه به نتایج منفی غیر قابل جبران 
منتهی می شود.محمدجلال عباسی شوازی افزود:بیش از آنکه نگران سالخوردگی 
جمعیت کشور در دهه های آینده باشیم باید نگران جمعیت جوان امروز باشیم.وی اضافه 
کرد: ساختار جمعیت جوان کشور ایجاب می کند اولویت هایی مانند ازدواج، اشتغال، 
افزایش امید به آینده و افزایش سطح رفاه آنان مورد توجه برنامه ریزان اجتماعی و 

سیاستمداران قرار گیرد.
عباسی شوازی گفت : شناخت تحولات جمعیتی به ویژه تحولات ساختار سنی 

جمعیت برای ترسیم درست آینده کشور ضروری است.
**نسبت جمعیت زیر ۱۵ سال کشوربه ۲4 درصد کاهش یافته است

استاد دانشگاه تهران ادامه داد: در طول سه دهه اخیر یعنی از ۱۳6۵ تا ۱۳۹۵ ، نسبت 

جمعیت زیر ۱۵ سال کشور از 4۵.۵ درصد به ۲4 درصد کاهش یافته است و در مقابل 
سهم جمعیت در سنین فعالیت)۱۵ تا 64 سال( در طی این مدت از ۵۱.۵ درصد به 
حدود 7۰ درصد افزایش یافته که به معنی پتانسیل ارزشمند نیروی انسانی و آماده کار 

در کشور است.
**سهم جمعیت سالمند افزایش یافته است 

رئیس موسسه مطالعات جمعیتی کشور گفت : شمار سالمندان 6۵ ساله و بالاتر 
نیز از ۳.۱ درصد در سال ۱۳6۵ به 6.۱ درصد در سال ۱۳۹۵ افزایش یافته است.وی 
ادامه داد: ضمن آنکه در یک دهه اخیر میانگین سنی جمعیت کشور از ۲4.7 سال 
به ۳۱.۱ سال افزایش یافته است ولی این به معنی سالخورده شدن جمعیت نیست.

وی با اشاره به این که تمامی کشورهایی که در دو، سه دهه اخیر تحولات جمعیتی را 
تجربه کرده اند، به بحث ساختار سنی توجه داشته اند، تاکید کرد: در دهه های اخیر رشد 
جمعیت جوان و میانسال در کشور ما زیاد شده و به تبع آن در دهه های آینده با رشد 

جمعیت سالمند مواجه ایم.
**فراهم کردن بسترها برای پاسخگویی به نیازهای جمعیتی

عباسی شوازی ادامه داد: افزایش جمعیت سالمندی به طور طبیعی نیازمندی های 
جدیدی را به همراه دارد و دولت از هم اکنون باید بسترهای فیزیکی، قانونی و معماری 

لازم را برای پاسخگویی به نیازهای جمعیتی دهه های آینده فراهم کند. 
وی اضافه کرد : تدوین مقررات و قوانین، ایجاد رشته های سالمند شناسی و ارائه 
خدمات رفاهی به سالمندان، اصلاح و بهبود ساختار، مقررات و برنامه های صندوق 
های بازنشستگی، و انجام پژوهش های مرتبط با سالمندی از جمله این برنامه هاست. 

وی یاد آور شد:در این راستا موسسه مطالعات جمعیتی، تاسیس گروه پژوهشی 
سالخوردگی جمعیت را با تایید هیات امناء منطقه دو وزارت علوم، تحقیقات و فناوری 
به تصویب رسانده و در آیِنده نزدیک تحقیقات حوزه سالمندی در موسسه به صورت 
تخصصی ادامه خواهد یافت. عباسی شوازی با طرح اینکه ،اما سؤال اساسی این است، 
آیا تصوری که ما از سالخوردگی داریم، تصور درست و کارشناسانه ای است؟ ،گفت : 
آیا آمارهایی که ارائه می دهیم مبتنی بر دیدگاه های کارشناسی و علمی است؟ و آیا 
اولویت امروز ما بحث سالخوردگی است؟رئیس انجمن جمعیت شناسی ایران تصریح 
کرد: سالخوردگی مفهومی دارد که در تقسیم بندی کشورها و منتسب کردن کشوری به 
سالخوردگی ممکن است ما را به اشتباه اندازد. وی ادامه داد:کشورهایی که حداقل ۱۰ 
درصد جمعیت آنها بالای 6۵ سال سن دارند، با کشورهائی که ۲۰ درصد جمعیت شان 
را سالمندان تشکیل می دهند، با کشورهایی که بیش از یک سوم جمعیت آنها سالخورده 
است، شرایط متفاوتی دارند، و باید برای هر یک از این دسته کشورها با توجه به ویژگی 
های آنان سیاست های خاصی اتخاذ کرد. وی تاکید کرد : کشور ما در سال های اخیر 
به ساختار سنی جوانی رسیده است، ساختار سنی که هنوز سال ها می توانیم میانسالی 
آن را تجربه کنیم و این به معنای آن است که فرصت های زیادی پیش روی کشور قرار 
دارد و زمان زیادی تا رسیدن جمعیت به وضعیت سالخوردگی جمعیت باقی است.

رئیس موسسه مطالعات جمعیتی افزود: بیش از آنکه نگران باشیم که ما ۳۰ سال دیگر 
جمعیت سالخورده ای خواهیم داشت باید به فکر جوانان باشیم؛ باید توجه کنیم که نه 
سالخوردگی مسئله امروز ماست و نه راه حل افزایش جمعیت، تنها راه حل مناسب برای 

مواجهه با سالخوردگی است.
**وظیفه دولت تسهیل ازدواج و فرزندآوری جوانان است 

وی تصریح کرد: وظیفه دولت تسهیل ازدواج و فرزندآوری جوانان است و مردم و 
زوجین نیز حق دارند که در این زمینه از دولت و مسئولین مطالبه داشته باشند،با 
اینحال، باید توجه داشت که به دلیل افزایش امید زندگی، حتی با افزایش باروری و 

فرزندآوری، تعداد افرادی که سالخورده می شوند در ساختار جمعیتی باقی خواهند 
ماند و بایستی برای آنان برنامه ریزی شود و خدمات لازم نیز برای رفاه و سلامت آنان 
ارائه شود. عباسی شوازی گفت: نکته ای که رسانه ها، برنامه ریزان و سیاستمداران باید 
به آن توجه داشته باشند، مسائل و مشکلات جوانان امروز ،مانند مسأله اشتغال، امنیت 
اقتصادی و اجتماعی آنان است. من نگران آن هستم که پتانسیل موجود در نسل جوان 
امروز یعنی همان افرادی که سالمندان آینده خواهند بود، از بین رود. وی تاکید کرد: نرخ 
بیکاری جوانان در سال ۱۳۹4 ، ۲۵.۸ بوده است، جهت گیری دولت در سطح کلان باید 

کاهش نرخ بیکاری و فراهم سازی فرصت های شغلی برای جوانان باشد.
وی افزود: ما اکنون با جمعیت جوانی روبرو هستیم که می تواند آینده روشنی برای 
کشور رقم بزند و باید توجه داشت که مسائل امروز جوانان، مسائل فردای سالخوردگی 
جمعیت را می تواند افزایش دهد، شناخت درست مسائل جوانان امروز و حل آنها می تواند 

به افزایش کیفیت زندگی سالمندان در آینده منجر شود.
**سالمند آینده ،می تواند با سلامت بیشتر، همچنان خلاق و مولد باشد

استاد جمعیت شناسی دانشگاه تهران با اشاره به اینکه به کارگیری تکنولوژی باعث 
تغییر در شرایط سالخوردگان شده است، گفت: در گذشته بیشتر افراد به دلیل اشتغال 
به کشاورزی و استفاده از توان بدنی، با رسیدن به سن سالخوردگی فرسوده می شدند در 
حالی که با استفاده از تکنولوژی، در آینده با جمعیت سالمند و تحصیل کرده ای مواجه 

خواهیم بود که می تواند با سلامت بیشتر، همچنان خلاق و مولد باشد.
به گفته وی، باید نگاه واقع بینانه و علمی نسبت به موضوع سالخوردگی جمعیت 

داشت.
** مسئله جمعیت را سیاسی نکنید

عباسی شوازی خاطر نشان کرد : سیاسی کردن مسئله جمعیت و ارائه نظرات 
غیرکارشناسی، ایجاد مشکل برای کشور است،اگر کسی دانش لازم را برای اظهار نظر 
درباره موضوعی نداشته باشد و مسائل را به نادرستی به مردم و مسئولین القاء کند، به 
کشور لطمات جبران ناپذیری می زند.استاد دانشگاه تهران ادامه داد: متاسفانه امروزه با 
افرادی مواجه هستیم که به تعبیر خودشان دغدغه جمعیت دارند و به مسئولان کشور 
مشورت می دهند، اما خودشان نه تنها کمترین تخصص لازم در مورد جمعیت ندارند 
،بلکه با کمال تعجب منتقد جمعیت شناسان صاحب نظر کشور نیز هستند. وی اعلام 
کرد: همه ما مسئولیت داریم در مقابل این افراد که مسائل اجتماعی و جمعیتی را 
سیاسی جلوه می دهند، با صدای بلند نتایج مطالعات و پژوهش های خود و دیدگاه های 

علمی مان را ارائه دهیم.
**متاسفانه این مسائل را با بحث های سیاسی گره می زنند

یعقوب فروتن، مترجم کتاب »سالخوردگی جمعیت« و عضو هیات علمی دانشگاه 
مازندران نیز گفت: یکی از دغدغه های اصلی من برای ترجمه این کتاب، دیدن افراد 
بدون تخصص و حداقل دانشی است که در خصوص مسائل جمعیت شناسی مثل 
صاحب نظران حرف می زنند و متاسفانه این مسائل را با بحث های سیاسی گره می زنند.

وی افزود: سؤال اساسی من این است که آیا شما که به این اندازه نگران سالخوردگی 
جمعیت هستید، نگران مقتضیات جمعیت جوان امروز هم هستید؟فروتن با ذکر 
تجربیات خود از مواجهه با سالمندان در کشورهای اروپایی و استرالیا و قیاس آن با شکل 
سالمندی در ایران گفت: امید به زندگی و فعالیت ورزشی و مطالعه در سالمندان اروپایی 
و استرالیایی بالاست. در حالیکه در جامعه ما وقتی از سالخوردگی جمعیت صحبت می 
شود، همه غمگین می شوند بدون توجه به آنکه سالمندی بخشی از زندگی همه ماست 
و متاسفانه سستی و ناامیدی پیش از رسیدن به سالمندی در جمعیت جوان ما شیوع 

زیادی پیدا کرده که نیاز به بررسی و سیاست گذاری برای رفع آن است.

کارشناسان در باره پتانسیل های سالمندان چه می گویند؟ 

ضرورت نگاه واقع بینانه و علمی به سالخوردگی جمعیت 

واکنش دخترانی که سن و سالشان به ازدواج می رسد و 
همچنان مجرد هستند با یکدیگر متفاوت است. دسته ای 
از آنها با این موضوع کنار نیامده و از چنین اتفاقی که در 
زندگیشان رخ نداده دچار ترس و هراس می شوند. در نتیجه 
یا دچار افسردگی شده یا دست به هر کاری می زنند تا نام 

مردی را در صفحه شناسنامه خود ثبت کنند. 
بماند که در هر دو حالت متحمل مشکلاتی می شوند اما 
آنچه در این جا مد نظر ماست بررسی علل و عوامل ترسی 

است که به سراغشان می آید.
برخی از دلایل ترس دختران از مجرد ماندن به شرح زیر 

است:
• ترس از تنهایی

به  نمی کنند.  نگاه  به وضعیت حال خود  این دختران 
زمانی نگاه می کنند که سن و سالشان بالا رفته و همه 
از کنارشان رفته اند و آنها در تنهایی خود آنقدر بی کس 
و بی یار می مانند تا بمیرند. داشتن چنین افقی از زندگی 

مجردی چنین ترسی را هم برای آنها رقم می زند.
• ترس از نگاه ها

از نگاه خانواده تا نگاه اجتماع یکی از مهم ترین دلایل ترس 
دختران از مجرد ماندن است. در بیشتر مواقع خانواده با 
نگاهی غیر از نگاه همیشه به دختری که سن و سالش 
بالا رفته و همچنان در خانه پدر است نگاه می شود. حتی 
نگاه هایی که جامعه به وی دارند همیشه همراه با نوعی 
را علت تجردش  او می بیند و آن  مشکلی است که در 

می دانند.
• ترس از عقب ماندن

"همه هم سن و سال های من ازدواج کردند به جز من" 
جمله  دائمی این دختران است. شاید تا چند سال پیش 

خود را یکی از اولین متاهلین فامیل یا جمع دوستان خود 
می دانست اما امروز او مانده و گروهی از دوستان که همه 
ازدواج کرده اند و به دلیل شرایط تاهلی که برایشان پیش 

آمده خیلی شرایط رفت و آمد و معاشرت با وی را ندارند.
• ترس از مسئولیت هایی که به دوش مانده

دختران جوان امید دیگری هم دارند و آن هم انجام کارها 
و مسئولیت هایی است که پس از ازدواج از گردن آنها ساقط 
و به دوش همسرانشان می افتد. اما این امید نا امید می شود 
وقتی همچنان باید خودشان به آنها بپردازند و طبیعی است 

همین امر هم باعث ترس آنها خواهد شد. 

• ترس از نیازهای بی پاسخ
ازدواج، داشتن همسر و مادر شدن نیازهای هر دختری 
است که میزانش در افراد کم و زیاد است اما بعید است در 
وجود کسی نباشد و اگر شرایط به گونه ای رقم بخورد که 
پاسخی برای چنین نیازهایی رخ ندهد بدیهی است ترسی 

ایجاد شده و دختر را از آینده خود می ترساند.
در نتیجه این دلایل و البته دلایلی دیگر باعث می شود 
برخی از این دختران اوضاع پیش رو را تحمل نکرده و 
تلاش کنند به هر قیمتی که شده ازدواج کنند. ازدواج هایی 
که از سر عشق، علاقه، آگاهی و حتی رضایت نبوده و یا 

منجر به شکست می شود و یا دختر را محکوم به تحمل 
می کند تا از طریق آن بر ترس هایی که ذکر شده غلبه کند. 
ترس هایی که ناشی از نداشتن اعتماد به نفس، نداشتن 

خود باوری و خود کفایی است.
ازدواج با این شرایط راه رفتن روی یخی است که هر آن 
ممکن است باعث سر خوردن و صدمه زدن به شما باشد. 
ازدواج باید از سر آگاهی و با اهدافی والا صورت بگیرد. به 
جای اینکه از حرف و حدیث دیگران و برچسب هایی که 
می خورید دلخور شده و خود را ببازید درصدد توانمندی 

خود بوده و روحیه خود را حفظ کنید.
دچار احساسات زود گذر و تصمیم هایی بدون پشتوانه 
فکری نشده و خود را درگیر بازی ها و روابط یک طرفه 
نکنید. برای خود ارزش هایی را ثبت کنید که واقعا ارزش 
باشد نه اینکه بیشتر برای بستن دهان اطرافیان برنامه ریزی 

شده باشد.
پاسخگوی  باید  طرفی  از  که  است  سخت  می پذیریم 
خانواده و اصرار آنها برای تن دادن به ازدواج باشید و از 
طرفی خود را به عنوان مانع ازدواج از سر راه خواهر یا 
برادر کوچکترتان کنار بکشید تا آنها ازدواج کنند اما به این 
فکر کنید تمام این مسائل را می شود تحمل کرد اما اگر 
برای رفع چنین مشکلاتی تن به ازدواجی نا همگون بدهید 
آنچه عایدتان می شود زندگی مشترکی است که نه تنها 
باعث تخریب شما و همسرتان می شود بلکه ممکن است 

راه طلاق را پیش پایتان بگذارد. 
بنابراین بر ترس های خود فائق آیید که ارزش، شان و 
توانایی های شما بسیار بالاتر از آن است که بخواهید خود را 
در کنار دیگری و به عنوان شوهر معنا کنید. ازدواج یکی از 

راه های رسیدن به خوشبختی است نه تنها راه آن.

مجردها از مجردی نترسید ! 






